
Rada Gminy w Orońsku 

Protokół nr LXXVII/2023 

LXXVII sesja w dniu 4 października 2023 r. 

 

1. Otwarcie obrad sesji. 

Obrady LXXVII sesji Rady Gminy w Orońsku otworzył o godz. 14:00 Przewodniczący Rady 

Gminy w Orońsku Pan Sylwester Różycki witając Radnych, sołtysów, Wójta Gminy Pana 

Henryka Nosowskiego, Sekretarza Gminy Pana Józefa Bakułę, Skarbnik Panią Dianę Czubak, 

Dyrektora Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku Pana Romana Woźniaka oraz wszystkich 

biorących udział w obradach. Obrady zakończono o godz. 17:49 tego samego dnia. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 15 Radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

W posiedzeniu wzięło udział 15 członków. 

Obecni: 

1. Renata Bączek 

2. Karol Białas 

3. Małgorzata Burek 

4. Maria Deja 

5. Maria Gajewska 

6. Wiesława Kaczyńska 

7. Mariusz Mirecki 

8. Sylwester Różycki 

9. Adam Stańczyk 

10. Ewelina Suligowska 

11. Katarzyna Taras 

12. Monika Wiecheć 

13. Mariusz Wojcieszak 

14. Artur Zasada 

15. Bogdan Zdon 

 



Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że w obradach uczestniczy 15 Radnych, co stanowi 

quorum do podejmowania prawomocnych uchwał Rady Gminy. 

 

Przewodniczący Rady Gminy na protokolanta obrad powołał Panią Martę Gruszczyńską. 

 

2. Zatwierdzenie porządku obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jakieś wnioski o zmianę porządku obrad. 

 

Głosowano wniosek Radnego Sylwester Różyckiego w sprawie: dodania do pkt 9 porządku 

obrad podpunkt c) o treści: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa 

własności nieruchomości gruntowej zabudowanej położonej w obrębie 0013 Śniadków, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 195. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK 

GŁOSU (1) Ewelina Suligowska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że wniosek został przyjęty jednogłośnie. 

 

Głosowano wniosek Radnego Sylwester Różyckiego w sprawie: dodania do pkt 9 porządku 

obrad podpunkt d) o treści: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa 

własności nieruchomości gruntowej zabudowanej położonej w obrębie 0014 Tomaszów, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 275/2. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 1, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, 

Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon BRAK 

GŁOSU (1) Ewelina Suligowska 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że wniosek został przyjęty jednogłośnie. 

 

Głosowano w sprawie: Zatwierdzenie porządku obrad wraz ze zmianami. 



Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad został przyjęty jednogłośnie. 

 

3. Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są wnioski, bądź pytania do protokołu? 

 

Przewodniczący Rady Gminy poddał pod głosowanie protokół nr LXIX z dnia 24 lutego 2023 r. 

 

Głosowano w sprawie: Przyjęcie protokołu z obrad poprzedniej sesji. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że protokół z obrad sesji nr LXIX z dnia 24 lutego 

2023 r. został przyjęty jednogłośnie. 

 

4. Informacja z wykonania zadań własnych i zleconych realizowanych przez Gminny Ośrodek 

Pomocy Społecznej w Orońsku. 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Panią Małgorzatę Zawadzką – p.o. kierownika Gminnego 

Ośrodka Pomocy Społecznej o przedstawienie informacji. 

 

Pani Małgorzata Zawadzka: Dzień dobry, witam wszystkich zgromadzonych. Sprawozdanie z 

działalności Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej zostało przedstawione na Komisji w dniu 23 

kwietnia 2023 roku. I wniosek ten został przez Komisję zaakceptowany, zatwierdzony. Czy są do 

działalności, do tego sprawozdania jakieś na obecną chwilę pytania? 



Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, czy są jakieś pytania do przedstawionego sprawozdania? 

Nie mamy. Dziękuję. 

 

5. Informacje Przewodniczącego Rady Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami wpłynęły następujące pisma: 

a) pismo od Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu dot. analizy oświadczeń 

majątkowych kierowników jednostek organizacyjnych; 

b) pismo Naczelnika Drugiego Urzędu Skarbowego w Radomiu dot. informacji w sprawie 

analizy oświadczeń majątkowych kierownika GOP-u; 

c) pismo Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu w sprawie analizy oświadczeń 

majątkowych Radnych Gminy; 

d) pismo Naczelnika Urzędu Skarbowego w Szydłowcu w sprawie analizy oświadczeń 

majątkowych Wójta i Przewodniczącego Rady Gminy; 

e) pismo Komendanta Powiatowej Policji w Szydłowcu z prośbą o wsparcie finansowe działań 

Komendy podczas uchwalania budżetu Gminy Orońsko na 2024 rok; 

f) pismo (do wiadomości) Komendanta Powiatowej Policji w Szydłowcu o wyrażeniu zgody na 

zmianę przeznaczenia dotacji wynikającej z Porozumienia z dnia 07.04.2023 r. na wydatki 

związane z bieżącym funkcjonowaniem jednostki; 

g) pismo Ministra Spraw Zagranicznych z apelem o godne upamiętnienie 84. rocznicy brutalnej 

i nieuzasadnionej agresji Niemiec na Polskę; 

h) pismo dot. rozbiórki starego i wykonania nowego pokrycia dachowego na budynku 

hydroforni w Helenowie, gm. Orońsko; 

i) zażalenie w związku z zaistniałą sporną sytuacją dotyczącą działalności Rady Senioralnej i 

prezesa Zdzisława Gibały; 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Marię 

Gajewską o odczytanie treści pisma (pismo stanowi załącznik nr 1 do protokołu). 

 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, odnośnie tego pisma poinformuję tu pierwszego, 

tak, czyli przedstawiciela tych Państwa. Działalność Rady Senioralnej to jest ciało doradcze 

Wójta Gminy Orońsko. Tu jeśli chodzi o skargi i zażalenia nie działa Komisja Skarg, 

Wniosków i Petycji. Więc to nie będzie kierowane do Komisji Skarg. Poinformuję, że skargi 

powinny być kierowane do Rady Seniorów, na członków Rady Seniorów, a to jest ciało 

doradcze Pana Wójta, czyli za pośrednictwem Pana Wójta Gminy Orońsko. Ale była prośba 

o odczytanie, tak więc to zostało uczynione. Drodzy Państwo, jeszcze w okresie między 



sesjami wpływają wnioski do projektu budżetu. Analogicznie z poprzednich lat zostaną 

przekazane do właściwego organu, czyli do Pana Wójta Gminy Orońsko. Przekażemy Panu 

Wójtowi komplet i wtedy poinformujemy Radę, jakie te wnioski do Rady wpłynęły. Do 

niewłaściwego organu, bo właściwym organem jest Pan Wójt Gminy Orońsko do 

projektowania budżetu. Szanowni Państwo, jeszcze mam tutaj jedno pismo. Pozwolę sobie 

wstać, bo to są podziękowania dla Państwa Radnych – “W związku z moim odejściem z pracy 

pragnę wszystkim Paniom i Panom Radnym za pośrednictwem Przewodniczącego Rady 

Gminy w Orońsku Pana Sylwestra Różyckiego złożyć najserdeczniejsze podziękowania. 

Dziękuję za wieloletnią współpracę, ale przede wszystkim za Waszą okazaną życzliwość i 

sympatię. Jednocześnie pragnę życzyć Państwu wytrwałości i satysfakcji z pracy na rzecz 

lokalnej społeczności. Z wyrazami szacunku, Urszula Figarska”. Taki ładny podpis. Tak więc 

to było ostatnie pismo. Miłe. Wysoka Rado, przed przejściem do punktu 6 zarządzam 5 minut 

przerwy ze względu na wprowadzone poprawki do porządku obrad. Pani Marta tutaj 

uporządkuje, tak więc bardzo byśmy prosili nie rozchodzić się. 5 minut. 

 

PRZERWA W OBRADACH 

 

6. Informacje na temat interpelacji i zapytań jakie wpłynęły do Przewodniczącego Rady 

Gminy. 

Przewodniczący Rady Gminy poinformował, że między sesjami nie wpłynęły żadne zapytania 

i interpelacje. 

 

7. Informacje Wójta Gminy za okres między sesjami. 

Wójt Gminy Orońsko Pan Henryk Nosowski przedstawił informacje z działalności między 

sesjami: Wysoka Rado, Panie i Panowie Sołtysi. Informacje między sesjami, a więc tradycyjnie 

zaczynam od ochrony zdrowia. Szczepienia, w naszym przypadku COVID-u nic się nie zmieniło. 

Ostatnie dane na ten temat miałem 29 czerwca i mamy zaszczepionych 42 osoby. Ale przybyło 

nam przeciwko grypie 20 osób i w tej chwili jest 37 osób zaszczepionych przeciwko grypie. Choć 

słuchy dochodzą, że COVID daje o sobie znaki. Jeżeli ktoś tam nie ma pełnych szczepień, no to 

warto, żeby pochylić się nad tym. 6 września wręczenie munduru dla druhny Ani Głogowskiej. 

A więc to jest ta młoda Pani, Panna można powiedzieć, bo to jest w wieku szkoły średniej. 

Właśnie wykazała się niezwykłą odwagą w ratowaniu życia ludzkiego, nie zawahała się ani chwili 

i podjęła działania w celu ratowania życia człowieka. Właśnie gościliśmy ją wraz z opiekunem, 

prezesem Zarządu Ochotniczej Straży Pożarnej w Orońsku, prezesa Kiślińskiego. I przybyli na 

moje zaproszenie do Urzędu i tam dokonaliśmy tych podziękowań i wręczyliśmy jej mundur. I 



teraz dumnie uczestniczy w szeregach Młodzieżowej Drużyny Pożarniczej. 13 września 

Narodowe Czytanie w świetlicy Gminnej Biblioteki. A to, ale i nie tylko, ponieważ takie 

Narodowe Czytanie, cytat naszego prezydenta Dudy:  „Nad Niemnem Elizy Orzeszkowej to 

książka nastrojowa, napisana barwnym językiem, a zarazem donośna i sugestywna w swoim 

patriotycznym przesłaniu. Niech więc nasze wspólne czytanie Nad Niemnem, oprócz 

przyjemności, której z pewnością dostarczy, przyniesie także wiele pożytku. Jestem przekonany, 

że wszystko to uczyni z Narodowego Czytania 23 kolejne pasjonujące spotkanie z klasyką 

polskiej literatury”. Tak właśnie zapoczątkował i ogłosił prezydent, że Nad Niemnem, książka 

Nad Niemnem Elizy Orzeszkowej będzie właśnie przedmiotową książką do Narodowego 

Czytania w roku 2023. U nas, ja uczestniczyłem w Wałsnowie w szkole podstawowej w tym 

czytaniu. Było zorganizowane bardzo dobrze. Uczestniczyli uczniowie z całej szkoły. Byli 

zaproszeni uczestnicy warsztatów terapii zajęciowej z Szydłowca. I to było bardzo przyjemne 

spotkanie. Natomiast takie centralne spotkanie było w świetlicy zorganizowane przez Gminną 

Bibliotekę Publiczną. Odbyło się to w świetlicy, w której uczestniczyli seniorzy z Klubu Senior+, 

grupa uczniów z klasy ósmej Szkoły Podstawowej im. Brandta. I właśnie pomieszczenie świetlicy 

przybrało świąteczny wygląd. A więc oprócz stoliczka, kwiatów, była też i postać historyczna 

żony Jana Bohatyrowicza, jak również nadszedł sam Bohatyrowicz, w którego wcielił się 

dyrektor Biblioteki Gminnej. I tu chciałem złożyć podziękowanie, ale, o, nadszedł. Dziękuję. Z 

kolei dyrektor podziękował wszystkim, a zwłaszcza bibliotekarką, którzy włożyli tam największy 

udział i starania, żeby to Narodowe Czytanie, które odbyło się u nas w świetlicy, było ładnym, 

przyjemnym spotkaniem i spełnieniem, zachęceniem młodych pokoleń do czytania. Następnym 

wydarzeniem, ruszył program Asystent osoby z niepełnosprawnością. Gmina Orońsko 

przystępuje do realizacji tego programu, programu Asystent osoby niepełnosprawnej, edycja 24. 

Uczestnicy programu mają możliwość skorzystania z pomocy asystenta, między innymi przy 

wyjściu, powrocie lub wyjściu, lub uczestniczenia w różnych podmiotach i organizacjach, 

wydarzeniach kulturalnych, rozrywkowych, jakieś sportowe. I tutaj usługi asystencji nie mogą 

zastępować usług opiekuńczych. A więc to jest zupełnie co innego. Opiekowanie się osobą 

niepełnosprawną, a asystent osobisty to są oddzielne zadania i tutaj właśnie to nie może być 

łączone. I tutaj trwa nabór do 27 września 2004 roku. Nabór wniosków prowadzony będzie do 

dnia właśnie 27 września. Uczestnik tego programu, a więc osoba niepełnosprawna, nie ponosi 

żadnych kosztów. Ostateczna weryfikacja uczestników dokonana zostanie po podpisaniu umowy 

z Mazowieckim Urzędem Wojewódzkim w Warszawie. Następnym wydarzeniem... 

Pani Maria Deja: Do kiedy była nabór wniosków? 

Pani Wiesława Kaczyńska: Do 24. 

Pani Maria Deja: Ale września? 



Pan Henryk Nosowski: Września. A więc to, ten program jest do realizacji, a więc to będzie w 

roku… 

Pani Maria Deja: Ale nabór wniosków był do 24 września. 

Pan Henryk Nosowski: Realizacja programu jest od 15 stycznia 2024 do 15 grudnia 2024. A nabór 

wniosków nawet będzie do września przyszłego roku. 

Pani Maria Deja: A. Nabór wniosków będzie do września przyszłego roku. O to chodzi. 

Pan Henryk Nosowski: Kandydatów do programu. Oczywiście muszą to być osoby z 

odpowiednimi kwalifikacjami, wiadomo, to już tak tego nie trzeba mówić. 15 września odbyło 

się sprzątanie świata. Wzięły udział wszystkie szkoły z terenu Gminy Orońsko. Piękna akcja. 

Było dużo wyzbieranych śmieci. Następnym zagadnieniem, 19 września został ogłoszony i 

wystartował projekt Umiem Pływać – powszechna nauka pływania dla uczniów klas trzecich. 

Koordynatorem tego jest Pan Kamil Śledź. To jest też bardzo pożyteczna akcja, w której 

uczniowie na poziomie trzeciej klasy już oswajają się z wodą, a więc to wpływa na to, że 

najbliższe wakacje już będą oswojeni na tyle z wodą, że będą się pewniej czuć nad wodą, no i nie 

daj Boże nie dojdzie już do żadnego utonięcia. Biorą w tym udział 48 uczniów klas trzecich i to 

są ze wszystkich szkół: Ciepła, Guzów, Orońsko i Wałsnów. Koordynatorem projektu jest gminny 

animator sportu Pan Kamil Śledź. Oczywiście jest bezpłatny. Na realizację projektu Umiem 

pływać udało się pozyskać dofinansowanie ze środków Funduszu Zajęć Sportowych Dla Uczniów 

w ramach dotacji Ministerstwa Sportu i Turystyki. Pozostałą kwotę dofinansowuje Gmina 

Orońsko. Następnym projektem był wyjazd studyjny śladami krzemienia pasiastego, to 27 

września z projektu Rustik. Docelowym miejscem to było Muzeum Krzemionki Opatowskiej i 

Muzeum Regionalne w Sandomierzu. Byliśmy razem z Panem Przewodniczącym na tym 

spotkaniu. Co było ciekawe, nie wiem czy już ktoś tam był, ale tak jak nasza kopalnia jest 

odkrywkowa w Orońsku krzemienia czekoladowego, tak tam jest kopalnia, która była drążona w 

ziemi i tymi korytarzykami, żeśmy chodzili właśnie tam. To jest teraz udoskonalone, że chodzi 

się wyprostowanym. Ale są ślady, odkąd to zostało pogłębione, żeby można było iść na pieszo. 

A ówcześni górnicy musieli na czworakach, niemalże czołgać się, żeby tam. 

Pani Małgorzata Burek: Rada była. Cała Rada, byliśmy tam. 

Pan Henryk Nosowski: No to fajnie. Warto obejrzeć coś takiego. Szanowni Państwo, następną 

uroczystością 9 września to jubileuszowe uroczystości 100-lecia Ochotniczej Straży Pożarnej w 

Orońsku. Ta uroczystość, którą wszyscy widzieliśmy i można tylko pogratulować OSP w 

Orońsku, że zbogaciła się o jeden średni samochód bojowy Man, no i jeszcze dodatkowy mały 

samochód Ford, który doposażył właśnie ich jednostkę. Były wyróżnienia. Gośćmi byli, na 

uroczystościach wzięli udział Parlamentarzyści, Ministrowie Rządu Rzeczpospolitej Polskiej, 

Starosta, Wicestarosta, Radni Powiatu Szydłowieckiego, Naczelnik, Komendanci i Dowódcy 



wszystkich szczebli straży pożarnych, Radni Rady Gminy Orońsko oraz wielu zaproszonych 

gości. Oczywiście poprzedziła to uroczysta msza w kościele. No i potem było przemówienie 

gości, podziękowania głównie strażaków za codzienne realizowanie trudnych i odpowiedzialnych 

zadań, za ofiarność i poświęcenie na rzecz ratowania życia, zdrowia i mienia ludzkiego oraz za 

pełen profesjonalizm podczas działań ratowniczo-gaśniczych. Takie podziękowania zawsze, przy 

każdej okazji strażakom się należą. I trzeba im za to właśnie takie podziękowania wyrażać. 

Dziękować im i życzyć dużo zdrowia. Następnym wydarzeniem to było bezpłatne, zapraszamy 

na bezpłatne zajęcia zumby. Również tutaj koordynatorem projektu jest Pan Kamil Śledź, gminny 

animator sportu. Zapisy trwają jeszcze do jutra. I od pojutrza, 6-go rusza właśnie ten projekt. 

Pani Ewelina Suligowska: Wejdę Wójtowi w słowo, że już nie ma zapisów, bo dawno jest lista 

zamknięta. 

Pan Henryk Nosowski: Ale różnie to może być, bo tam i rezerwowa lista jest dość obszerna. 

Pani Ewelina Suligowska: Mimo, że u Państwa … właściwie też będzie taka prywatna, nawet 

dwa razy w tygodniu, też już nie ma miejsc. 

Pan Henryk Nosowski: A więc nie tracą żadnych klientów, bo jeżeli tu jeszcze jest nabór to i tam. 

Tylko że chyba różni się tym, że tutaj jest bezpłatne. Może będzie bardziej atrakcyjne. To 

wymienimy się potem wrażeniami. Tutaj z kolei projekt dofinansowany ze środków Gminnego 

Projektu Profilaktyki i Rozwiązywania Problemów Alkoholowych. Z naszej Gminy to jest. 

Szanowni Państwo, zebrania wiejskie odbyły się w miesiącu wrześniu, nawet zebranie w 

Łaziskach zahaczyło o sierpień, było 25 sierpnia. Udało mi się w paru uczestniczyć. No główne 

to były rozmowy o wykorzystaniu obecnego Funduszu Sołeckiego. Jeżeli komuś się, nie daj Boże, 

nie udało racjonalnie wydać, to zebranie służyło również po to, żeby zmienić przeznaczenie 

Funduszu Sołeckiego z tego roku. No i oczywiście określić taki Fundusz na rok następny. 24 

września to jest niedziela, i tutaj jest takie smutne wydarzenie, bo w Chronówku pod numerem 

11 spalił się dom. Przyczyna pożaru, tak jak straż pożarna, została nieustalona. Jeśli tam ktoś 

będzie chciał się dowiedzieć szczegółów, no to już tutaj policja może udzielać jakiejś informacji, 

bo straż pożarna ustala od razu. Jeżeli jest coś oczywistego, to określają, jeżeli nie, to właśnie 

przyjmują taki termin, że przyczyna nieustalona. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Panie Wójcie, może od razu na ten temat. 

Pan Henryk Nosowski: A to zaraz, to ja może dokończę. Jedyny mieszkaniec spalonego domu 

został umieszczony w schronisku dla bezdomnym, ponieważ ta osoba stała się z automatu 

bezdomna i przebywa w schronisku dla bezdomnych w Dobrucie. No to ja dziękuję, tyle mam 

informacji. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję. Pan Mariusz? 



Pan Mariusz Wojcieszak: Tak, właśnie w imieniu swoim, jak i mieszkańcom tej, zwłaszcza 

sąsiadki, chcemy bardzo podziękować za szybką reakcję, stawienie się na miejscu i 

zaopiekowanie się właśnie. Dobrze, że go akurat w domu nie było, bo byłoby jeszcze tragiczniej. 

Pan Henryk Nosowski: No bo tam była, o tyle tragizm polegał na tym, że wiadomo było, że tam 

nawet dwie osoby, ktoś mówił, że tam w środku być może nawet dwie osoby. No i straż pożarna 

za wszelką cenę chciała tam tak opanować pożaru, że jeszcze tam w maskach weszli, ale na 

szczęście. 

Pan Mariusz Wojcieszak: Bywały tam dwie osoby, ale oni ponoć się skłócili. 

Pan Sylwester Różycki: Pytania do Pana Wójta? 

Pan Henryk Nosowski: Moje oczywiście tradycyjnie Pan Kierownik uzupełni moją informację. 

Pan Sylwester Różycki: To proszę bardzo Państwa Radnych do przedstawionych informacji. 

Pani Maria Deja: Dopowiem tylko, że Narodowe Czytanie odbyło się też w innych szkołach. W 

szkole w Guzowie też odbyło się Narodowe Czytanie i [niezrozumiałe]. 

Pan Henryk Nosowski: No oczywiście. Dziękuję za uzupełnienie. Ja byłem w  Wałsnowie. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Panie Tomaszu. 

Pan Tomasz Rojek: Dzień dobry wszystkim. W ramach uzupełnienia informacji za okres między 

sesjami chciałbym przedstawić zadania, jakie pracownicy Urzędu wykonywali. Zostało tak, 

zamówienie publiczne pod nazwą „Modernizacja boiska sportowego GKS Oronka w systemie 

zaprojektuj i wybuduj”. Na dzień dzisiejszy wpłynęły dwie oferty. Drugie, „Dostosowanie 

Urzędu Gminy w Orońsku na potrzeby osób ze szczególnymi potrzebami”. 

Pan Sylwester Różycki: Kwoty znamy? 

Pan Tomasz Rojek: Odnośnie? 

Pan Sylwester Różycki: Boiska. 

Pan Tomasz Rojek: 465 069,00 zł. 

Pan Henryk Nosowski: I to jest ta mniejsza. 

Pan Tomasz Rojek: To jest ta mniejsza. I druga 757 300,00 zł. Dzisiaj nastąpiło otwarcie ofert i 

dalej będzie procedura. Jak mówiłem, „Dostosowanie Urzędu Gminy w Orońsku do potrzeb osób 

ze szczególnymi potrzebami”. I już jest to zakończenie robót. Trzecie, zapytanie ofertowe „Zakup 

wyposażenia i sprzętu dla ratownictwa na rzecz OSP w Orońsku i OSP w Dobrucie”. Jest 

przygotowana umowa do podpisu. Trwają tam po prostu, ten sprzęt dla ratowników jest dobierany 

rozmiarowo. To już tam jest korespondencja między wykonawcą, a strażakami. Czwarte, 

„Wykonanie ogrodzenia wraz z zadaszeniem figurki znajdującej się w miejscowości Łaziska, 

Gmina Orońsko”. Tutaj został wyłoniony wykonawca. Umowa jest w trakcie podpisywania. 

Pani Maria Deja: Która figurka? 



Pan Tomasz Rojek: Ta w Łaziskach. W relacji Łaziska-Mniszek, droga działka nr 112. To jest 

tam przy bibliotece. „Remont dachu na budynku gospodarczym w miejscowości Tomaszów 44b, 

Gmina Orońsko”. Postępowanie zostało unieważnione ze względu na zmianę zakresu rzeczowego 

zadania. 

Pan Mariusz Mirecki: A proszę rozszerzyć tutaj. 

Pan Tomasz Rojek: Znaczy tam wynikło, sytuacja wynikła jest tak: nieuregulowany stan prawny 

działki. Jest… zapytanie poszło tak: bez informacji, że będzie potrzebny też wieniec i ocieplenie. 

Tutaj koszt był 32 000,00 zł, a po rozmowach z wykonawcą, że będzie jeszcze dodatkowo ten 

wieniec i ocieplenie potrzebne, więc koszty tutaj wykonawca mówił, że będą zwiększone mniej 

więcej o 10-15 000,00 zł. Nie potrafił też sprecyzować. 

Pan Mariusz Mirecki: I to, Gminy nie stać, żeby dołożyć te 10 000? 

Pan Józef Bakuła: Ale to do kogo pytania? Radni będą dokładać ewentualnie. 

Pan Tomasz Rojek: Ale tak jak wspomniałem, tutaj na dzień dzisiejszy jest… 

Pan Józef Bakuł: Na razie trzeba zakres robót ustalić i ostatecznie sprawdzić ile to będzie 

kosztować. 

Pan Henryk Nosowski: Ale najpierw trzeba uporządkować… 

Pan Tomasz Rojek: Stan prawny. 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Wójcie, przecież rok czas. Rok czasu leży i czeka. Pytaliśmy się na 

zebraniu wiejskim, czy możemy w to inwestować. Pan Piotr Grela powiedział: możemy. Dlatego 

mieszkańcy przeznaczyli pieniądze na pokrycie tego budynku gospodarczego, który miał być 

przeznaczony na magazyny. Nie na budynek dla Koła Gospodyń Wiejskich. To miał być budynek 

na magazyny, bo nie mamy żadnego magazynu. 

Pan Henryk Nosowski: No teraz powstała inna koncepcja, że ma być siedzibą Koła Gospodyń 

Wiejskich. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale słyszał Pan, co Pani Przewodnicząca Koła Gospodyń Wiejskich 

powiedziała na zebraniu, że to jest budynek nie do przystosowania dla nich. Po pierwsze jest za 

mały. 

Pan Henryk Nosowski: No więc chcecie, żeby coś z niego było czy nie chcecie, żeby…? 

Pan Mariusz Mirecki: Jako magazyn.  

Pani Maria Deja: Magazyn. 

Pan Mariusz Mirecki: Chcemy go jako magazyn. Takie były założenia przy przekazywaniu 

Funduszu Sołeckiego i dalej się tego trzymamy. Nie trzymamy się żadnych cudów jakichś typu 

lokal gastronomiczny. 

Pan Henryk Nosowski: Ale sytuacja jest taka, że OSP Tomaszów zasiedziała tą działkę 

zabudowaną, tak sucho tylko określone, w listopadzie zeszłego roku. Od tego czasu to strażacy 



są właścicielami i muszą uporządkować sobie stan prawny. A według, to musimy się upewnić 

jeszcze, budynek przedmiotowy, który ma być teraz według tej deklaracji budynkiem 

magazynowym czy gospodarczym, w ogóle nie istnieje. Trzeba go, a jeżeli on w naturze jest, to 

trzeba go zalegalizować i właściciel się musi tym zająć. 

Pan Mariusz Mirecki: Tylko dlatego my się dowiadujemy się rok po przekazaniu pieniędzy, 

zakupie już części materiału na ten budynek, teraz się dowiadujemy miesiąc niecały przed 

możliwością zmiany finansowania Funduszu Sołeckiego? 

Pan Henryk Nosowski: Być może byliście mocno zaangażowani, aby stać się właścicielami i nie 

dopilnowaliście tego. 

Pan Mariusz Mirecki: Nie no, Panie Wójcie. Pan podpisując się pod tym, że my Fundusz Sołecki 

przekazaliśmy, to Pan się powinien tym zająć, nie my, bo my nie znamy się powiedzmy na tym. 

Pan Henryk Nosowski: Ja nie podpisywałem się pod przyznanym ... 

Pan Sylwester Różycki: Szanowny Panie Wójcie, to Panu przerwę, bo już ja nie mogę tego 

słuchać. Panie Wójcie, uchwała budżetowa, wnioski do uchwały budżetowej składa Wójt Gminy 

Orońsko na podstawie złożonych wniosków z Rad Sołeckich. Rady Sołeckie złożyły wnioski do 

Pana Wójta. Pan zadeklarował, że to jest do wykonania. Przedłożył Pan Radzie, Rada podjęła do 

wykonania i Pan ma obowiązek wykonać Fundusz Sołecki. 

Pan Henryk Nosowski: Dlaczego to, Panie Przewodniczący, nie zostało sfinalizowane? 

Pan Sylwester Różycki: To Pan nam ma powiedzieć. 

Pan Henryk Nosowski: Ponieważ właściciel nie dopilnował swoich interesów. Tyle mam na 

wytłumaczenie. Wójt nie będzie, nie ma, nie może opanować takich szczegółów w 19 sołectwach. 

Proszę wybaczyć. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli Pan nie jest w stanie realizować Funduszu Sołeckiego skutecznie? 

Pan Henryk Nosowski: Nie jestem w stanie szczegóły opanować. To właściciel nieruchomości 

powinien właśnie dopilnować tego, żeby zostało ... 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Wójcie, ale my w poprzednich latach żeśmy również próbowali ten 

dach zrobić. Było wtedy powiedziane: nie możecie robić, bo… 

Pan Henryk Nosowski: Bo nie ma budynku. 

Pan Mariusz Mirecki: Nie, bo ten budynek jest, tylko wy to żeście sformułowali, że w tej chwili 

nie można, bo jest przeznaczony do rozbiórki, czy coś takiego. Pięć lat minęło, Pan Grela to 

powiedział. Pięć lat minęło, nikt nie dokonał żadnej rozbiórki. Temat się urywa. Możemy w to 

inwestować. Tak, możemy to, możemy pomóc. No, proszę Pana, ja słucham to, co mówicie, no 

przykro mi bardzo, bo mieszkańcy ... 



Pan Henryk Nosowski: I w dalszym ciągu można w to inwestować i realizować. Tylko musi być 

uporządkowane. I tyle mogę powiedzieć. I z właścicielem musimy zawrzeć porozumienie 

stosowne. 

Pani Maria Deja: Czyli ze strażą? 

Pan Henryk Nosowski: Tak, ze strażą, ponieważ straż jest właścicielem. 

Pan Mariusz Mirecki: Proszę mi powiedzieć jak teraz zalegalizować? 

Pan Henryk Nosowski: O, widzi Pan, nareszcie mądre pytanie i to nie jest przedmiotem, w tej 

chwili nie rozmawiamy na ten temat. Zapraszam w dzień roboczy do biura, pojedziemy razem do 

Starostwa i razem z właścicielem będziemy rozmawiać. To upoważnijcie tylko przedstawiciela 

straży, który może prawomocnie podejmować decyzje. I działamy. 

Pan Mariusz Mirecki: No od tego jest prezes, komendant. Nie ma problemu. 

Pan Adam Stańczyk: Do podejmowania decyzji w straży jest wyznaczony w statucie jest prezes, 

wiceprezes lub skarbnik. 

Pan Henryk Nosowski: Ja o nikogo innego nie występuję, tylko o odpowiednią osobę, która 

będzie podejmowała takie decyzje. 

Pan Sylwester Różycki: To dlaczego nie miał Pan informacji na etapie podjętego wniosku przez 

zebranie Sołeckie do momentu włożenia tego zadania do budżetu Gminy? Że nie można 

zrealizować? 

Pan Henryk Nosowski: Panie Przewodniczący, to pytanie powinno być zadane nie mnie, a 

kierownikowi, który się tym zajmował, który od 4 miesięcy jest nieobecny w pracy. A 

podejrzewam, że tutaj wiele też można mieć pretensji do samych właścicieli tych nieruchomości. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale to znaczy jakich? Może mi Pan powiedzieć? 

Pan Henryk Nosowski: No niedopilnowanie, dlaczego to jest w takim stanie. To zadajecie pytanie 

dlaczego niezrobione. 

Pan Mariusz Mirecki: Proszę Pana, budynek stoi, nie wiem, 50 czy 60 lat. Mnie to się w głowie 

nie mieści…. 

Pan Henryk Nosowski: Mamy ważniejsze w Tomaszowie… 

Pan Mariusz Mirecki: … jak może stać budynek i on nie jest… na terenie Gminy… własności 

Gminy w zasadzie, tak? I on nie jest wciągnięty w ewidencję. 

Pan Henryk Nosowski: No właśnie. Niech Pan odpowie, dlaczego? 

Pan Mariusz Mirecki: No to nasze zaniedbanie czy Wasze? 

Pan Henryk Nosowski: Nam to nie przeszkadzało. Ale Wam ... 

Pan Henryk Nosowski: Jak może Wam nie przeszkadzać budynek, który stoi na Waszym terenie. 

Gdyby się komuś coś stało, kto by za to odpowiadał? 



Pan Henryk Nosowski: To nie jest nasz teren. Przepraszam, to nie jest nasz teren. I nigdy nie był. 

Bo myśmy musieli ze strażakami zawierać umowy użyczenia, aby tam funkcjonowała świetlica, 

aby funkcjonowało przedszkole. 

Pan Mariusz Mirecki: No to przecież macie taką umowę. 

Pan Henryk Nosowski: No tak, a więc kto to powinien się tym, a więc jeszcze prosić Was, 

zawierać umowę użyczenia na to, żeby zająć się tym budynkiem, który teoretycznie jest, nie ma 

go. 

Pan Sylwester Różycki: No to stąd też mieszkańcy na zebraniu sołeckim otrzymali błędne 

informacje, że mogą Fundusz Sołecki realizować na ten obiekt. I tu się zaczęła lawina. 

Pan Henryk Nosowski: Jeżeli by to w stosownym momencie się strażacy wzięli za 

uporządkowanie tego, to było realne do zrobienia. 

Pan Sylwester Różycki: A otrzymali taką informację, że mają to zrobić? 

Pan Henryk Nosowski: A dlaczego się nie wzbogacili o taką wiedzę? Proszę bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: No bo wykonującym Fundusz Sołecki był Pan i nie miał prezes 

informacji od Pana, że nie można. 

Pan Henryk Nosowski: A powinien się wzbogacić o taką wiedzę czy może realizować ten 

Fundusz. 

Pan Sylwester Różycki: No ale był przedstawiciel, słyszę, że był przedstawiciel Gminy na 

zebraniu sołeckim i poinformował zebranie wiejskie, że można. 

Pan Henryk Nosowski: Proszę Pana, więc powiedziałem komu to pytanie powinno być zadane. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Panie Tomaszu. 

Pan Tomasz Rojek: Punkt 6, „Przebudowa drogi w miejscowości Chronów na działce 

ewidencyjnej nr 850 wraz z łącznikiem do drogi 356W”. Czekamy na zabezpieczenie środków w 

budżecie. Wykonawca już został wybrany. Jak będą środki to przystąpimy do realizacji. 

Zapytanie ofertowe „Wykonanie odbudowy stawu służącego do gromadzenia wody opadowej i 

gruntowej, który nie jest napełniany w ramach usług wodnych”. Chodzi o zbiornik w Zaborowiu. 

Oferta wpłynęła, jednak środki zabezpieczone w Funduszu Sołeckim nie są wystarczające i 

złożyłem wniosek i również czekamy na zabezpieczenie środków dodatkowych w budżecie. 

Zapytanie ofertowe „Budowa oświetleniowej linii napowietrznej niskiego napięcia w 

miejscowości Ciepła i Bąków, Gmina Orońsko”. Wykonawca został wyłoniony, umowa 

podpisana, termin realizacji do 15 grudnia 2023 roku. Zapytanie ofertowe „Roboty remontowe 

po zalaniu Przedszkola Samorządowego w Orońsku”. Wykonawca został również wyłoniony, 

umowa została podpisana, termin realizacji do 15 grudnia 2023. „Pokrycie nawierzchni drogowej 

destruktem asfaltowym w miejscowości Helenów”. Umowa zawarta, termin realizacji do 31 

października 2023. „Wykonanie chodnika w miejscowości Ciepła”. Zadanie zrealizowane. Jest 



to zadanie w ramach Funduszu Sołeckiego. To pokrycie nawierzchni w Helenowie to też jest 

zadanie z Funduszu Sołeckiego. „Edukacja ekologiczna w Gminie Orońsko poprzez organizację 

rodzinnego pikniku edukacyjnego”. Zadanie zostało zrealizowane. Piknik odbył się 7 września 

na terenie szkoły PSP w Ciepłej. „Rozbiórka starego i wykonanie nowego pokrycia dachowego 

na budynku hydroforni w Chronowie”. Zadanie zostało zrealizowane. Tutaj chciałbym jeszcze 

dodać, że wykonawca złożył protokół konieczności, który tam przedstawiłem Panu 

Przewodniczącemu i też będzie wnioskowane o zabezpieczenie środków. Teraz tak, zmiana 

środków na wykonanie wykonawcy na drzwi w PSP Wałsnów. To też jest z Funduszu Sołeckiego. 

Pytanie było 10 000,00 zł na przekazanie i też wykonawca już jest praktycznie wyłoniony. No i 

czekamy tutaj na zmianę tego zadania. „Wykonanie odwodnienia na działce nr 286 w Dobrucie”. 

Chodzi o plac zabaw. Oferta została unieważniona, ponieważ środki przekraczały zabezpieczone, 

tak, przez nas finanse. Oferta wpłynęła na 116 850,00 zł. Wysłałem ponowne zapytanie po 

uzgodnieniu z wykonawcami, bo paru się zgłosiło. Tam były prowadzone rozmowy. Ponowne 

zapytanie już bezpośrednio do nich wysłałem. W piątek, do piątku jest czas, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: A jaka była kwota zabezpieczona z naszej strony? 

Pan Tomasz Rojek: Około 62 000,00. Znaczy, ale to nie jest na samo, bo to jest jeszcze tam 

wchodzi zagospodarowanie terenu, tam jeszcze wchodzi kostka, tam znaczy się no… Zobaczymy 

jakie wpłyną oferty i tu będzie narada z Panią Sołtys, z Panem Przewodniczącym, przepraszam, 

Radnym, co będziemy realizowali z tego projektu. „Malowanie ścian i sufitów w budynku 

hydroforni w Chronowie”. Wykonawca wyłoniony, czekamy na zabezpieczenie środków. 

Spowodowane to jest wymogami z Sanepidu. Bo tam jest, był dach do remontu, wdarła się pleśń 

i po prostu Sanepid kazał to usunąć, bo jeżeli nie zrobimy, nie dopuści hydroforni do użytku. 

Następne to jest „Zagospodarowanie terenu przy budynku gminnym na działce nr 606 w 

Guzowie”. Na to zadanie wpłynęła jedna oferta w wysokości 113 160,00 zł. Pomimo, tak jak tutaj 

ustaliliśmy, parę zadań, żeśmy wykreślili z tego projektu, to mimo wszystko takie kwoty. I 

kolejne to jest „Wzmocnienie konstrukcji dachu garażu blaszanego znajdującego się na placu 

gminnym”. Chodzi o garaż tutaj koło Przedszkola. I tutaj zapytanie do 4 października. Do dzisiaj, 

tak, wpłynęła oferta jedna na to zadanie i bodajże tam 7 500,00 zł Pan zaoferował. Mamy 

zabezpieczone środki na to zadanie. Z mojej strony to wszystko, jak są jakieś pytania. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękujemy. Czy są jakieś pytania do Pana Tomasza? Pani Radna? 

Pani Ewelina Suligowska: O umowę wymiany tych żarówek na Orliku. Bo tam już trzeba termin 

minął. 

Pan Tomasz Rojek: Termin minął. Dzwoniłem, był Pan Kamil u mnie, znaczy przychodzi co 

trzeci dzień, dwa razy w tygodniu. Dzwoniłem przy nim wczoraj. Wykonawca zobowiązał się 



zrobić to w tym tygodniu. Przy nim była rozmowa na głośnym. Ale ja dzwoniłem już trzeci raz 

do tego wykonawcy i tu jest taka sytuacja, że trochę mnie zbywa, ale… 

Pani Ewelina Suligowska: No to teraz chyba jakieś konsekwencje też powinny być z tego 

wyciągnięte. 

Pan Tomasz Rojek: Znaczy tu jest tylko zlecenie, to nie jest umowa. To jest tylko zlecenie, więc 

tam żadnych kar nie przewidujemy. Ale już go trochę poprosiłem, że jak ... 

Pani Ewelina Suligowska: Tam się po prostu już nie da grać na tym Orliku. Bo jest tak ciemno. 

Pan Tomasz Rojek: No tak, to Pan mówił, że rozumie to, że coraz ciemniej jest. Ja też 

powiedziałem, że mam skargi od rodziców już na tą sytuację. Zobowiązał się w tym tygodniu to 

zrealizować. Trzymam za słowo po prostu. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? 

Pani Małgorzata Burek: Ja mam takie pytanie. Ponieważ wczoraj na Komisji wpłynął wniosek, 

żeby dzisiaj na sesji Pan Wójta albo ktoś przedstawił dokumentację drogi Osiedlowej, na jakiej 

etapie jest. Tak? 

Pan Tomasz Rojek: To bardzo proszę. Na bieżąco, to bardzo prosimy Panie Tomaszu. 

Pan Tomasz Rojek: Umowa z Panem Sławomirem Dębowskim, który miał wykonać część 

dokumentacji projektowej. Pan Sławomir już się wywiązał z tego zadania. Złożył dodatkową 

mapę do celów projektowych, tak, na tą działkę 105 ulica Osiedlowa. A umowa z Panem, z firmą 

Dakar, Panem Januszem Karpetą poprzez aneks została przedłużona do 31 grudnia 2023 roku. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli do tego dnia powinniśmy mieć dokumentację projektową.  

Pan Tomasz Rojek: Na ulicę Osiedlową. 

Pan Sylwester Różycki: Zgodnie z umową. Państwo Radni, czy są pytania? Tu widzę Pan Sołtys. 

Dotyczącą sołectwa? 

Pan Tadeusz Strzecha: Tak, tak, dotyczącą sołectwa, bo podnosiłem rękę, czy Przewodniczący 

nie widział, nie krzyczałem. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, widziałem, widziałem. Proszę. 

Pan Tadeusz Strzecha: Odnośnie właśnie do tego budynku naszego, o którym tu dyskusja była, 

bo usłyszałem, że tam właściciele, czyli OSP nie zadbało właściwie o te sprawy. W momencie 

podjęcia na zebraniu wiejskim decyzji o przeznaczeniu Funduszu na remont tego budynku, czyli 

na pokrycie, Zarząd OSP podjął decyzję o wystąpienie do sądu o nabycie tej działki zabudowanej 

tymi budynkami, na drodze zasiedzenia. No i taki wniosek do sądu został złożony niezwłocznie 

po zebraniu wiejskim, kiedy decyzja ta nastąpiła. Nie pamiętam, czy to był koniec 2021 czy 

początek 2022 roku. No sąd działa jak działa. Bodajże pięć było, pięć razy zmieniany był termin 

rozprawy. Przychodziło z sądu, a to COVID, a to lekarz, a to zachorował sędzia i tak dalej. 

Dopiero bodajże w piątym terminie ta rozprawa się odbyła. Jak, jeśli dobrze pamiętam, to 



końcówka lipca, czy początek sierpnia 2023 roku. Później dwa tygodnie trzeba było czekać na 

uprawomocnienie się tego wszystkiego. No i dwa tygodnie temu bodajże postanowienie sądu ja 

jako prezes OSP odebrałem. No i teraz jest okres siewów, wykopków i tak dalej, a wszyscy 

członkowie OSP i Zarządu to rolnicy. Czyli czekamy na sprzyjający termin, aby założyć książkę 

wieczystą. Także sąd stwierdził, że z dniem 22 maja bodajże 2002 roku OSP staje się 

właścicielem dwóch działek, bo to są przylegające dwie działki do siebie, o powierzchni 18 arów 

wraz działek zabudowanych. Jak to rozumieć teraz zabudowanych? No to, co stoi, to jest 

własnością OSP. No skoro tam jest stwierdzenie, że działek zabudowanych. Jeżeli dobrze 

pamiętam, to sąd jak my składali mapkę, to na tej mapce z geodezji, bodajże ten budynek tam był 

zaznaczony.  

Pan Mariusz Mirecki: Na 100 % był zaznaczony. 

Pan Tadeusz Strzecha: Słucham? 

Pan Mariusz Mirecki: Na 100% jest zaznaczony. 

Pan Tadeusz Strzecha: No nie pamiętam, ale mogę, że na mapce ten budynek istnieje. Czyli 

stwierdzenie, że on nie istnieje, nie wiem kto to ... 

Pan Mariusz Mirecki: Mało tego, rozgraniczenie teraz było do budynku [niesłyszalne]. Budynek 

[niezrozumiałe] robili do granicy. 

Pan Tadeusz Strzecha: W których latach ten budynek był stawiany? Stawiany był przez kółko 

rolnicze i czynem społecznym. Jakie to formalności były, pozwolenia i tak dalej na budowę 

załatwiane, nic na ten temat nie wiem. Można zaczerpnąć może od starszych ludzi, może coś się 

dowiemy na ten temat jeszcze. Bo w każdym bądź razie ja stwierdzam, że postanowienie sądu o 

tym, że jesteśmy właścicielami tych działek zabudowanych, odebrałem gdzieś dwa tygodnie 

temu. Czyli na dzień dzisiejszy nie ma księgi wieczystej, ponieważ jak mówię, no teraz są siewy, 

wykopki i tak dalej. Tym tematem w ciągu dwóch tygodni się zajmiemy i złożymy do Wydziału 

Ksiąg Wieczystych o załatwienie tej sprawy do końca. Ale jeżeli dobrze pamiętam, to jak mówię, 

na tej mapce z geodezji ten budynek tam był naniesiony, że on istnieje. No tyle mogę powiedzieć, 

bo tu stwierdzono, że właściciele nie dopełnili jakichś rzeczy. Myśmy po zebraniu wiejskim, jak 

mówiłem, wystąpili do sądu z wnioskiem o stwierdzenie zasiedzenia. No i to nastąpiło. Czyli 

właścicielami jesteśmy od 2002 roku, bodajże od 22 maja, bo w procesie postępowania wyszło, 

że ten okres 30 lat minęło 22 maja 2002 roku i takim sposobem idzie sąd. Właścicielami jesteśmy 

działek zabudowanych. Jest wymienione, co na tych działkach, co za budynki stoją. 

Pan Henryk Nosowski: Niewykluczone, Panie Sołtysie, że trzeba to uszczegółowić. 

Niewykluczone, tego się trzeba dowiedzieć w urzędzie. 



Pan Tadeusz Strzecha: Ja chciałem, bo stwierdzenie, że właściciele czegoś tam nie dopełnili, to 

nie czuję się jako prezes OSP, żebym czegoś tam nie dopełnił, bo ja mówię, wniosek poszedł, 

sąd, jak działa, tak działa. W ciągu dwóch lat dopiero takie postanowienie sądu nastąpiło. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, dziękujemy, wiemy. Do przedstawionych informacji chce się 

Pani odnieść? Proszę. 

Pani Renata Czubak: Panie Kierowniku, czy rozumiem, że nasza sadzawka nie będzie zrobiona? 

Że mamy za małą kwotę? 

Pan Tomasz Rojek: Tak, złożyłem wniosek do budżetu o dołożenie tej kwoty. 

Pani Renata Czubak: A, to dziękuję bardzo. 

Pan Tomasz Rojek: Będzie dzisiaj głosowane. 

Pani Renata Czubak: I liczę na dołożenie. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Skarbnik? 

Pani Diana Czubak: Nie na tej sesji. 

Pan Tomasz Rojek: A nie na tej sesji? 

Pani Diana Czubak: Nie na tej. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Sołtys? 

Pani Marianna Sadownik: I mnie też chodzi o tą drogę w Chronowie, co jest 851, 850. 

Pan Tomasz Rojek: To też złożyłem. Na tej sesji będzie głosowana? 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Jest na tej sesji. Do przedstawionych informacji, Panie Sołtysie? Proszę. 

Pan Wojciech Brodowski: Chodzi mi o doinwestowanie w Guzowie może tej inwestycji. Skoro 

tu się dofinansowuje, a u nas było 94, teraz 115. Też by może Gmina dofinansowała nam, nie? 

Pan Tomasz Rojek: 94 000,00 zł było kosztorys. Projektant zrobił z kosztorys, że na tyle wycenił. 

A z zapytania ofertowego, pomimo tego, że ujęliśmy z tego kosztorysu dwa zadania, oferta wyszła 

na 113 000,00. I jeden tylko był, wykonawca się zgłosił. Oferta jest… 

Pan Wojciech Brodowski: Niech nam dołoży z budżetu, my mamy swoje pieniądze i resztę niech 

nam dołoży Gmina. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Państwo Radni? Nie widzę. 

 

8. Przedstawienie sprawozdań z posiedzeń Komisji Rady Gminy w Orońsku w okresie między 

sesjami. 

1. Posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych z dnia 02.10.2023 r. 

Przewodniczący Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych Pan Bogdan Zdon 

poinformował: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, Panie Wójcie, szanowni Goście. W dniu 2 

października odbyło się posiedzenie Komisji Finansowo-Budżetowej i Spraw Socjalnych. W 



porządku obrad była: Informacja Wójta Gminy Orońsko w sprawie realizacji wniosków do 

instytucji wdrożeniowych o pozyskanie środków pozabudżetowych i ich wysokość. Punkt 2 to 

była: Analiza sprawozdania Wójta Gminy Orońsko z gospodarki odpadami komunalnymi za 

pierwsze półrocze 2023 roku. Trzeci punkt to było: Opiniowanie projektów uchwał złożonych na 

sesję Rady Gminy w październiku 2023 roku dotyczących zmian w budżecie Gminy. I sprawy 

bieżące. Proszę Państwa, w pierwszym punkcie posiedzenia dostaliśmy informację od Wójta, 

którą przekazał Pan Tomek o wysokości pozyskanych środków pozabudżetowych. I tak, na zakup 

autobusu szkolnego na potrzeby dowozów dzieci do szkół, Urząd Mazowiecki i instytucja 

wdrożeniowa, nazwa programu Autobus dla mazowieckich szkół. Kwota dofinansowania 300 

000,00 zł. Wartość całego zadania 796 548,00 zł. Następnie plac zabaw w sołectwie Chronów, 

Mazowsze dla sołectwa, nazwa programu, 10 000,00 zł. Zadanie jest w trakcie realizacji. 

Następny „Zakup nowego średniego samochodu ratowniczo-gaśniczego ze sprzętem ratownictwa 

gaśniczego zamontowanym na stałe”, Urząd Marszałkowski, 150 000,00 zł. Zadanie jest 

zrealizowane za kwotę 1 200 180,00 zł. „Przebudowa drogi gminnej nr ewidencyjny 477 w 

miejscowości Wałsnów”, Urząd Marszałkowskim, Z KOWR-u otrzymaliśmy kwotę 120 000,00 

zł. Zadanie w trakcie realizacji. Kwota, cała kwota realizacji jest 359 265,08 zł. Następnie 

„Przebudowa drogi gminnej relacji Guzów-Chronówek, zadanie drugie, etap pierwszy”, Urząd 

Marszałkowski, FOGR, 130 000,00 zł. Zadanie zrealizowano na kwotę 311 658,63 zł. 

„Modernizacja boiska sportowego GKS Oronka”, Urząd Marszałkowski, otrzymaliśmy kwotę 

297 488,00 zł. Dzisiaj było otwarcie na kwotę ponad 400 000,00 zł. Więc trzeba będzie 

zabezpieczyć środki w budżecie, aby to zadanie było zrealizowane. 

Pani Ewelina Suligowska: Dzisiaj z Panią Skarbnik rozmawiałam, to zabezpieczone mamy 597 

[niezrozumiałe] 

Pan Bogdan Zdon: „Zapobieganie bezdomności zwierząt w Gminie Orońsko”, Urząd 

Marszałkowski, 15 000,00 zł. Zadanie w trakcie realizacji. „Zakup specjalistycznego sprzętu 

ratowniczego dla OSP w Dobrucie i OSP w Orońsku”, Ministerstwo Sprawiedliwości, 131 611,88 

zł. Zadanie w trakcie realizacji. „Budowa sieci kanalizacyjnej, sanitarnej w rejonie ulicy 

Dworskiej, Górnej, Cichej, etap IV”, Urząd Marszałkowski, Województwo Mazowieckie, 

Instrumenty wsparcia zadań ważnych dla równomiernego rozwoju województwa 

mazowieckiego, kwota 650 919,00 zł. Czekamy na rozpatrzenie wniosku. „Przebudowa obiektu 

mostowego na przepust z rur stalowych, przebudowa rzeki Oronki [niezrozumiałe], przebudowa 

drogi gminnej na dojazdach do obiektów”, Ministerstwo Infrastruktury, wnioskowane było 400 

000,00 zł. Nie otrzymaliśmy dofinansowania. „Edukacja ekologiczna w Gminie Orońsko poprzez 

organizację rodzinnego pikniku edukacyjnego”. To jest piknik rodzinny w szkole, w PSP w 

Ciepłej. Program dofinansowany kwotą 30 000,00 zł. To jest Wojewódzki Fundusz Ochrony 



Środowiska i Gospodarki Wodnej w Warszawie. „Zakup nowego średniego samochodu 

ratowniczego, gaśniczego wraz z pełnym wyposażeniem dla jednostki OSP w Orońsku”, 

Mazowiecka Jednostka Wdrożeniowa Programów Unijnych w Warszawie, Fundusze 

Europejskiej dla Mazowsza 2021-2027. Kwota 490 857,98 zł. Czekamy na rozpatrzenie wniosku. 

To jest ten wniosek, na który, jeżeli będzie rozpatrzony pozytywnie będziemy mieli zwrot za 

zakup samochodu dla straży pożarnej OSP w Orońsku. „Modernizacja oczyszczalni ścieków w 

miejscowości Łaziska”, Bank Gospodarstwa Krajowego, Rządowy Fundusz Polski Ład Program 

Inwestycji Strategicznych, 4 900 000,00 zł. Czekamy na rozpatrzenie wniosku. To byłoby w tym 

punkcie. Natomiast w drugim punkcie: Analiza sprawozdania Wójta z gospodarki odpadami 

komunalnymi za pierwsze półrocze, Pan Tomek poinformował, że nie ma zagrożenia dla 

finansowania tego zadania. Półrocze zostało zrealizowane w 100%. Nie ma żadnych sytuacji 

niejasnych. Jeżeli chodzi o gospodarkę odpadami wszystko odbywa się zgodnie z programami. 

Następnie przystąpiliśmy do ... 

Pani Maria Deja: Czy można na chwilę? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Maria Deja: Czy te 4 miliony 200 to jest jakieś z PGR’u? Jakieś dofinansowanie na… 

Pan Bogdan Zdon: Oczyszczalnie w Łaziskach. 

Pani Maria Deja: To skąd to? 

Pan Bogdan Zdon: Rządowy Fundusz Polski Ład. 

Pani Maria Deja: A, to to jest z tego, tak? Dziękuję bardzo. 

Pan Bogdan Zdon: A to jeszcze w trakcie realizacji, bo wniosek jest rozpatrywany. Następnie 

przeszliśmy do punktu trzeciego: Opiniowanie projektów uchwał. Proszę Państwa. 27 punktów, 

które zostały przedstawione Komisji, 27 punktów dotyczących zmian w budżecie. Komisja 

zawnioskowała o wycofanie punktu 25. To jest zwiększenie planu o kwotę 15 000,00 zł na dotację 

podmiotową dla Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku. 

Pan Sylwester Różycki: Już chwileczkę, jeszcze tylko mam takie pytanie. Bo jestem tu właśnie 

na tej stronie odnośnie samochodu. Zrobiłem sobie notatki. Czy mamy jakieś informacje na jakim 

to jest etapie? Mówimy Urząd Marszałkowski, tak? 

Pan Józef Bakuła: O samochodzie strażackim? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Józef Bakuła: Tak. Czyli dostaliśmy korespondencję z wymogiem uzupełnienia pewnych 

informacji. 

Pan Sylwester Różycki: A kiedy? Mniej więcej. 

Pan Józef Bakuła: Kiedy? Kilka dni temu? 

Pan Tomasz Rojek: W poniedziałek czy wtorek przyszła. 



Pan Sylwester Różycki: Bo tu już jakaś wstępna lista, lista wniosków zweryfikowanych 

pozytywnie po uwzględnieniu, no to jakaś już jest, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Ale to jest, jeśli mogę się wtrącić, to jest lista z czerwca. 

Pan Sylwester Różycki: Nie, tu jest 12 września. 

Pan Adam Stańczyk: Ale to jest ta pierwsze wstępna weryfikacja, ta co właśnie poszły wnioski o 

uzupełnienie danych i dopiero na tej podstawie… 

Pan Sylwester Różycki: Aha, i dopiero się pojawi lista, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Dane były wysyłane na koniec roku 2022, teraz jest do zaktualizowania do 

31 marca roku 2023 i po prostu są… 

Pan Józef Bakuła: Tak są takie dane: ilość interwencji strażackich, jakie samochody posiadają, z 

którego roku, itd. Po prostu chodziło o uaktualnienie tych danych. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, to tylko takie miałem pytanie. Dziękuję. Proszę Panie Bogdanie. 

Pan Bogdan Zdon: Wracam do tego punktu 25. 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy o ciszę. 

Pan Bogdan Zdon: Usunięcie tego punktu z budżetu. To jest „zwiększenie planu na kwotę 15 

000,00 zł na dotację dla Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku. Dodatkowe środki finansowe 

zostaną przeznaczone na wydatki bieżące związane z uzupełnieniem brakujących środków na 

wynagrodzenie i pochodne w kwocie 12 500,00 zł. A pozostała część, 2 500,00 zł na instalację 

systemu alarmowego w pomieszczeniu biblioteki w Orońsku”. I Komisja jednogłośnie 

wnioskowała o wycofanie tego punktu. Następny wniosek to był: informacja Wójta na sesji na 

jakim etapie jest realizacja zadania dotyczącego układu komunikacyjnego ulica Osiedlowa i 

Dworska. I tutaj otrzymaliśmy już informację od Pana Tomka dotyczącą tego tematu. Następnie 

Komisja złożyła wniosek o wycofanie z projektu budżetu punktu 12, 17, 22 do dalszej analizy 

przez Komisję Rewizyjną i Komisję Finansów Budżetowych. Dlaczego te punkty zostały, 

zaproponowano wycofanie ich? Proszę Państwa, te zmiany dotyczą wynagrodzeń i narzutów dla 

pracowników Urzędu Gminy. Otrzymaliśmy w wersji Excela jakie wynagrodzenie otrzymali 

pracownicy Urzędu Gminy w 2023 roku. Przesłałem Państwu te materiały, zapoznaliście się 

Państwo z nimi. I tam były takie niebotyczne kwoty do zapłaty dla pracowników Urzędu Gminy 

za dodatkowe zajęcia, za godziny nadliczbowe, dodatki specjalne i inne prace, które składały się 

na te kwoty. Możemy, Pani Marto możemy pokazać ten Excel? 

Pani Marta Gruszczyńska: Znaczy… ja go nie mam tutaj. 

Pan Sylwester Różycki: To w materiałach na eSesji, tak? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tego Excela nie mam wrzuconego. 

Pan Sylwester Różycki: No to na poczcie Pani ma. 



Pan Bogdan Zdon: I tak proszę Państwa, pracownicy otrzymywali następujące dodatkowe 

wynagrodzenia, oprócz wynagrodzenia zasadniczego, które otrzymywali. Więc tak, pracownik nr 

1, bo nie będziemy tutaj czytać imion i nazwisk, bo to jest ochrona danych osobowych, 1 200,00 

zł brutto, 6 500,00 zł brutto, 16 100,00 zł… 

Pani Marta Gruszczyńska: Ale tutaj się pojawiają nazwiska, żeby nie było. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale to można. 

Pan Bogdan Zdon: … 13 022,73 zł, 15 350,00 zł, 10 500,00 zł, 16 858,00 zł, 13 100,00 zł, 19 

590,00 zł. 

Pani Maria Deja: Jeden pracownik? 

Pan Bogdan Zdon: Jeden pracownik. 10 180,00 zł, 56 279,00 zł. To są dodatkowe pieniądze. 

13 600 zł, 28 248 zł, 7 600, 3 000, 6 000, itd. To stanowi łączną kwotę 249 229 zł. 

Pan Artur Zasada: To jest przez ten rok? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Maria Deja: Ale to nie jeden pracownik, to kilku pracowników. 

Pan Bogdan Zdon: Kilku. To są dodatkowe wynagrodzenia. 

Pani Maria Deja: To są dodatkowe wynagrodzenia. 

Pan Bogdan Zdon: Tak i dlatego Komisja tutaj złożyła wniosek, aby te punkty 12, 17 i 22, które 

dotyczą zabezpieczenia na te wynagrodzenia, Komisja Finansowo-Budżetowa i Komisja 

Rewizyjna przeanalizowały i dostały pełną informację od Wójta za co takie wysokie kwoty 

otrzymują pracownicy pracując 8 godzin w pracy i wykonując swój zakres czynności, natomiast 

w jakim okresie wyrabiają takie kwoty jak 28 000, 10 000, 19 000, 56 000 złotych w roku… 

Pani Małgorzata Burek: Ale ta osoba 56 000 i 28 000 to jest prawdopodobnie jedna osoba, no to 

to są niebotyczne kwoty tylko dodatku specjalnego, plus pensja. 

Pani Maria Deja: Bez nagród. 

Pan Bogdan Zdon: Bez nagród. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli ta tabelka jeszcze nie uwzględnia nagród, tak? Czyli do tego 

powinno być jeszcze… 

Pan Bogdan Zdon: Także, proszę Państwa, za wnioskiem głosowało 5 osób, wstrzymujących się 

nie było. I to było by wszystko w tym momencie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czy są jeszcze jakieś pytania do przedstawionych informacji do 

Przewodniczącego Komisji? 

Pan Artur Zasada: Te punkty są do rozpatrzenia, tak? Budżetowa i Rewizyjna, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Małgorzata Burek: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To będzie analizowane dopiero przy projekcie uchwały, tak? 



Pan Bogdan Zdon: Komisja się zbierze niezwłocznie po tej sesji. Bo informację otrzymaliśmy 

dopiero w dzień Komisji, także nie byliśmy nawet przygotowani do tego, żeby to przeanalizować. 

Dlatego wnioskujemy o wycofanie tych – w sumie to czterech, ale tych trzech dotyczących w 

właśnie tych wynagrodzeń. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania do Przewodniczącego? Nie widzę. 

 

9. Rozpatrzenie i podjęcie uchwał w sprawie: 

a) zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały Skarbnik Gminy Panią 

Dianę Czubak. 

 

Pani Diana Czubak: Dostaliście Państwo uchwałę taką załączoną z zażółceniem przez 

autopoprawki. Autopoprawki wynikają z tego, że w dniu 29 września zostało wydane Zarządzenie 

Wójta, gdzie zostały wprowadzone dotacje do budżetu. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli otwieramy załącznik teraz „Auto Uchwała Zmiany”, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli drugi po kolei jak widzimy. 

Pani Diana Czubak: Gdzie w Zarządzeniu również została wykonana część zapisów z Uchwały 

dotycząca projektu Cyfrowa Gmina. Dlatego już, że tak powiem, no idąc chronologicznie 

zapisani, te Uchwały wprowadzone Zarządzeniem muszą być wyłączone tutaj z Uchwały. I 

uzasadnienie jeśli chodzi o zmiany wprowadzone do uchwały budżetowej, w tej uchwale z dnia 

dzisiejszego po stronie dochodowej dokonano zwiększenia planu o kwotę 1 764 713,00 zł z tytułu 

środków na uzupełnienie subwencji ogólnej. Jest to część kwoty od Ministra Finansów zgodzie z 

pismem z 18 sierpnia 2023. Tutaj jest rozdysponowana pozostała kwota z 2 099 000,00 zł, jakie 

Gmina otrzymała w ramach uzupełnienia subwencji. W punkcie 2 dokonano zwiększenia planu 

o kwotę 19 737,00 zł z tytułu rezerwy części oświatowej subwencji ogólnej z przeznaczeniem na 

zwiększony odpis na Zakładowy Fundusz Świadczeń Socjalnych dla nauczycieli w roku 2023. 

Środki wprowadzono zgodnie z pismem z Ministerstwa Finansów z 28 sierpnia. Tutaj ta kwota 

jest uzupełnieniem również do subwencji oświatowej i wynika ze zmiany kwoty, zwiększenia 

kwoty odpisu socjalnego od miesiąca lipca. W punkcie 3 dokonano zwiększenia planu o kwotę 

80 000,00 zł z tytuły niewykorzystanych środków na wydatki niewygasające wprowadzone 

uchwałą z 2022 roku na zadanie „Modernizacja układu komunikacyjnego w miejscowości 

Orońsko obejmujące ulice Osiedlową, Dworską, Cichą i Miłą na działkach ewidencyjnych 91 i 

90/4”. Umowa z firmą Dakar Janusz Karpeta, to była zawarta ta umowa, z terminem wykonania 



w uchwale do 30 czerwca 23. Jest to ostateczny termin wykonania wydatków niewygasających. 

29 maja 2023 zawarto aneks nr 3 z tą firmą Dakar i realizację przesunięto do 31 grudnia 2023. 

Pan Sylwester Różycki: To ja mam pytanie tu do Pana Wójta. Czyli jeśli chodzi o realizację tej 

umowy w wysokości 80 000,00 zł rozumiem, że część z tej umowy zrealizowała firma Dakar. 

Czy ta firma będzie miała pomniejszone o niezrealizowanie skutecznie tego zadania? 

Pan Henryk Nosowski: Nie mogę powiedzieć teraz, w tej chwili tego szczegółu. 

Pan Sylwester Różycki: Czy będziemy płacić za coś, co nie zaakceptowało Starostwo? 

Pan Henryk Nosowski: Niewykluczone, że… ale to są takie szczegóły dlaczego nie 

zaakceptowało i czyja to wina jest. Tylko tweedy można to przeanalizować i ocenić. 

Pan Sylwester Różycki: To tylko takie pytanie miałem. 

Pani Diana Czubak: Po stronie wydatków. Dokonano zwiększenia w planie o kwotę 52 000,00 zł 

na remont budynku hydroforni w Chronowie. Remont jest wymogiem Sanepidu, w ramach 

którego będzie wykonane odgrzybianie, malowanie ścian i sufitów oraz lamperii. W punkcie 2 

dokonano zwiększenia w planie o kwotę 6 500,00 zł na wykonanie dodatkowych robót 

wykraczających poza zakres umowny przy realizacji inwestycji pod nazwą „Rozbiórka starego i 

wykonanie nowego pokrycia dachowego na budynku hydroforni w Chronowie, Gmina Orońsko”. 

Zakres dodatkowych prac wynika z protokołu konieczności spisanego w dniu 1 sierpnia 2023. W 

punkcie 3 dokonano przeniesienia w kwocie 17 733,00 zł w ramach środków z Funduszu 

Sołeckiego sołectwa Łaziska z usług na drogach gminnych na zadaszenie figurki w wysokości 12 

000,00 zł i wykonanie utwardzenia terenu w altanie w wysokości 4 500,00 zł oraz na zakup 

stojaka na rowery i ławki w wysokości 1 293,00 zł. W punkcie 4 dokonano zwiększenia w planie 

o kwotę 5 100,00 zł na zadanie „Poprawa organizacji ruchu poprzez budowę drogi gminnej na 

działce nr 850 w Chronowie”. Jest to zwiększenie, które wynika z przeprowadzonego zapytania 

ofertowego. W punkcie 5 dokonano zwiększenia w planie o kwotę 500,00 zł na zadanie 

„Przebudowa istniejącego obiektu mostowego na przepust stalowy w ciągu drogi gminnej 

400405W relacji Dobrut-Bąków-Ciepła”. W punkcie 6 dokonano przeniesienia w planie na kwotę 

5 000,00 zł na zadanie „Modernizacja budynku po byłej Gromadzkiej Radzie Narodowej w 

Łaziskach z przeznaczeniem na mieszkania socjalne”, z przeznaczeniem na zakup niezbędnych 

materiałów do remontu pomieszczeń socjalnych. Punkt 7. dokonano zmniejszenia w planie na 

kwotę 40 000,00 zł z zadania „Modernizacja kotłowni w budynku przy ulicy Wesołej w Orońsku”. 

Środki przeznaczono na wydatki nieznajdujące pokrycia w budżecie. Punkt 8 i 9, z racji tego, że 

zostało wydane Zarządzenie i zostały tutaj dokonane przesunięcia na pokrycie podatku VAT jako 

kosztu niekwalifikowanego w tym projekcie, one zostały jako autopoprawką wykreślone z 

uzasadnienia uchwały i wykreślone z załączników do tej uchwały. Punkt 10. dokonano 

zwiększenia w planie od kwotę 51 516,62 zł na zakup podstawowych usług niezbędnych do 



funkcjonowania Urzędu. Jest to kwota przeznaczona i zwiększona o tą kwotę z 30 na te 51 w 

pierwszej wersji, z uwagi, że właśnie tym Zarządzeniem, powiem tak, merytorycznie po prostu 

zabierane są pieniądze z różnych paragrafów po to, żeby uzbierać kwotę na ten VAT 

niekwalifikowany. Założenie jest takie, że po prostu muszę oddać z powrotem te pieniądze, które 

pozbierałam na VAT. I muszę pooddawać z powrotem na te usługi. W punkcie 11 dokonano 

zwiększenia … 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam pytanie, dodatkowa obsługa informatyczna? 

Pani Diana Czubak: To nie jest dodatkowa obsługa informatyczna, to jest zabezpieczenie po 

prostu na te umowy, które mamy zawarte. Tu jest, historia zaczyna się od projektu budżetu i 

uchwały budżetowej, gdzie na paragrafie usług jako tym dla Urzędu został plan zdjęty w kwocie 

100 000,00 zł. I on sukcesywnie jest po prostu uzupełniany. Bo jak mówię, na tą chwilę brakuje 

jeśli chodzi o Urząd na podstawowe, na zapłatę tych podstawowych usług, czyli przesyłki 

pocztowe, BHP i obsługa informatyczna tych programów naszych już funkcjonujących. Na 

poprzedniej sesji bodajże było 50 000,00 zł, 30 000,00 zł de facto dopisane, czyli jest 80, to i tak 

jeszcze, mówię, nie będzie w pełni uzupełnione na te umowy, które już są pozawierane. 

Pan Sylwester Różycki: Jedenasty. 

Pani Diana Czubak: W punkcie 11 dokonano zwiększenia w planie o kwotę 5 000,00 zł z 

przeznaczeniem na delegacje, ryczałty samochodowe. W punkcie 12 dokonano zwiększenia w 

planie wydatków w wysokości 348 154,38 zł na wynagrodzenia i narzuty od nich dla 

pracowników i na wynagrodzenia od nich dla pracowników Urzędu Gminy, w tym pracowników 

interwencyjnych. Zwiększenie na wynagrodzenia i narzuty dla pracowników interwencyjnych, 

publicznych, wykonalność i umowy już zawarte. W wysokości 115 700,00 zł. Na wynagrodzenia 

i narzuty dla pracowników Urzędu zwiększono plan o 232 454,00 zł. Są to środki, które 

zabezpieczają 83% cen przewidywanych kosztów wynagrodzeń. Ja powiem tak, jako jeśli chodzi 

o całokształt pieniędzy na wynagrodzenia i na pokrycie wydatków wynagrodzeń jeśli chodzi o 

szkoły, o Urząd, i Urząd bo GOPS ma pokrycie w planie, nie są to, że tak powiem, włożone środki 

na pokrycie w 100% tych braków przeszacowanych, przeliczonych, ponieważ po prostu nie mam 

na tę tyle wolnych środków, by to zrobić. Tam są, że tak powiem, macie Państwo w materiałach 

merytorycznych kwoty, które jeszcze powinny być, że tak powiem, z przeszacowania dołożone i 

jest to w skali takiej globalnej około 150 000,00 zł. W punkcie 13 dokonano zwiększenia w planie 

o kwotę 30 000,00 zł na zabezpieczenie środków na niezbędną obsługę prawną Urzędu Gminy. 

Na poprzedniej sesji również były zabezpieczane środki na obsługę prawną, ale to było dołożenie 

do planu i do wartości umowy już tych zawartych. To 30 000,00 zł jest to wartość na umowę, 

która będzie dopiero obowiązywała. W punkcie 14 zwiększenia w planie o kwotę 19 200,00 zł na 

zabezpieczenie środków na przegląd okresowy HOLMATRO samochodu OSP w Dobrucie. W 



punkcie 15 dokonano zwiększenia w planie o kwotę 1 259 424,00 zł na wynagrodzenia, narzuty 

od nich i odpis na Zakładowy Fundusz Świadczeń Socjalnych w placówkach oświatowych. Tutaj 

jeśli chodzi o socjalny jest zwiększenie subwencji o 19 737,00 zł. W punkcie 16 dokonano 

zwiększenia w planie o kwotę 33 000,00 zł na zakup usług i paliwa, wyposażenie związanych z 

obsługą dołożenia uczniów do szkół. W punkcie 17 dokonano zwiększenia w planie o 60 800,00 

zł na wynagrodzenia i narzuty od nich dla pracowników obsługujących dowożenie uczniów do 

szkół, w tym prace interwencyjne i publiczne w wysokości 5 300,00 zł. W punkcie 18 dokonano 

zmniejszenia w planie o kwotę 20 000,00 zł z wynagrodzeń w placówce GOPS. Zmniejszenia 

dokonano z uwagi na oszczędności wynikające ze zwolnień lekarskich. W punkcie 19 dokonano 

przeniesienia w planie o kwotę 8 500,00 zł w wynagrodzeniach w placówce GOPS. Tutaj jest 

przeniesienie merytoryczne jeśli chodzi o zapisy ustawowe, gdzie pokrycie jeśli chodzi o GOPS 

wynagrodzenia są, ale merytorycznie po prostu z działu GOPS-u do obsługi muszą być dokonane 

na sesji Rady Gminy, czego nie może dokonać Wójt zarządzaniem. W punkcie 20 dokonano 

zwiększenia w planie o kwotę 11 400,00 zł na wykonanie audytów expoze dotyczące projektu 

„Wymiana źródeł grzewczych dla mieszkańców z terenu Gminy Orońsko”. Jest to przedmiotowe, 

audyty są niezbędne do rozliczenia projektu OZE. W punkcie 21 dokonano zwiększenia w planie 

o kwotę 14 760,00 zł na zakup usług remontowych, na wymianę wraz z montażem opraw w ilości 

15 sztuk linii elektrycznej w miejscowości Dobrut Nowa Wieś. Powyższe spowodowane jest 

uderzeniem pioruna w linię elektryczną i uszkodzeniem opraw. W punkcie 22 dokonano 

zwiększenia w planie o kwotę 50 600,00 zł na wynagrodzenia i narzuty od nich, w tym prace 

interwencyjne, publiczne dla pracowników zatrudnianych do pracy w gospodarce komunalnej w 

wysokości 48 200,00 zł. W punkcie 23 dokonano zmniejszenia w planie o kwotę 26 300,00 zł na 

wynagrodzenie i narzuty od nich w świetlicach funkcjonujących przy Urzędzie. W punkcie 24 

dokonano zmniejszenia w planie o kwotę 50 000,00 zł na zadanie „Rozbudowa świetlicy w 

Łaziskach” z przeznaczeniem na wydatki nie znajdujące pokrycia w budżecie. Pozostałą kwotę 

w budżecie w wysokości 50 000,00 zł planuje przeznaczyć się na projekt rozbudowy świetlicy. 

W punkcie 25 dokonało zwiększenia planu o kwotę 15 000,00 zł na dotację podmiotową dla 

Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku. Dodatkowe środki finansowe zostaną przeznaczone 

na wydatki bieżące związane z uzupełnieniem brakujących środków na wynagrodzenia i 

pochodne w kwocie 12 500,00 zł, a pozostałą część 2 500,00 zł na instalację systemu alarmowego 

w pomieszczeniach biblioteki w Orońsku. W punkcie 26 dokonano zwiększenia w planie o kwotę 

12 120,00 zł na wynagrodzenia i narzuty od nich dla pracowników zajmujących się zadaniami 

związanymi ze sportem. 27 dokonano zwiększenia w planie o kwotę 3 075,00 zł z przeznaczeniem 

na wykonanie kotew w miejscowości Łaziska w ramach zadania „Propagowanie polityki 

prorodzinnej poprzez doposażenie i odnowa placu zabaw na działce gminnej w Łaziskach, 



sołectwo Łaziska Osiedle”. Punkt, doszedł punkt 28 i dokonano tutaj przeniesienia w planie na 

kwotę 10 000,00 zł w związku ze zmianą przeznaczenia Funduszu Sołeckiego sołectwa Wałsnów. 

Tutaj zrezygnowano w remontu placu zabaw przy szkole na rzecz wymiany drzwi. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, czy są jakieś pytania? 

Pani Maria Deja: Ja mam pytanie. Co to znaczy „na wydatku nieznajdujące pokrycia w 

budżecie”? 

Pani Diana Czubak: Są to te właśnie wydatki, które, że tak powiem, no są pozawierane umowy, 

czyli patrz usługi pocztowe, obsługa informatyczna. To wszystko, no mówię, to jest efekt 

pościnania planu. 

Pani Maria Deja: Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Pani Małgorzata. 

Pani Małgorzata Burek: Cyfrowa Gmina, to ile w końcu oddajemy, bo tam był VAT, jakieś 

63 000? 

Pani Diana Czubak: 25 000… 

Pani Małgorzata Burek: To w końcu ile oddajemy z tej dotacji? 

Pan Sylwester Różycki: 25 000 to jest VAT. 

Pani Diana Czubak: Powiem 63 300,37 zł, jest to paragraf ... 63 300,37 jest to kwota z całej dotacji 

jaką musimy zwrócić. I w tym jest VAT, czyli 25 581,66 zł. VAT jest niekwalifikowany w 

naszym przypadku. Czyli stricte takiej niewykorzystanej dotacji to jest 37 718,00 zł. Jest to kwota 

netto, którą my musimy oddać. 

Pani Małgorzata Burek: Aha, no właśnie chciałam powiedzieć, że Pan odszedł w marcu, a 

rozliczenie dotacji było do 24 bodajże września, więc Gmina miała pół roku, żeby jednak te 100% 

dofinansowania wykorzystać. Tym bardziej, że środki znajdowały się na koncie, te 108 000,00 zł 

można było do zera wydać. I z tego co mi wiadomo, to jedna Gmina, która nie wykorzystała tych 

środków. A jak sobie nie mogliśmy poradzić, można było wynająć firmę, tak jak zrobiła to Gmina 

Chlewiska. 

Pan Sylwester Różycki: Ale my mamy przecież… 

Pan Józef Bakuła: Ale poradziliśmy sobie. 

Pani Małgorzata Burek: No nie, nie poradziliśmy sobie bo oddajemy 30. 

Pan Józef Bakuła: A może kupiliśmy po prostu taniej ten sprzęt niż inne Gminy. Nie pomyślała 

Pani o tym? 

Pani Małgorzata Burek: No to jak kupiliśmy taniej, mogliśmy kupić coś jeszcze. 

Pan Sylwester Różycki: Ale mamy informatyka przecież z Gminy Chlewiska. Świadczy nam 

usługi. Ja tylko mam takie pytanie, bo tam Pan informatyk ... 



Pani Małgorzata Burek: Bo Pan Sekretarz zarzucił, że poprzedni informatyk odszedł i po prostu 

zostawił, nie, tam pół roku mieliście, żeby wykorzystać tę dotację. A nie zganiać winę na kogoś. 

Pan Sylwester Różycki: Ja mam tylko takie pytanie, bo tak po rozmowie z informatykiem 

obecnym. Poinformował nas, że zrezygnowaliśmy właśnie z zakupu serwera. I tak właśnie się 

teraz zastanawiam, no bo łatwiej chyba zastąpić jakąś tam drukarkę czy komputer. A jednak z 

doświadczenia wiem, że coraz większy problem jest z tymi serwerami, no z racji tego, że są te 

koparki bitcoiny i tak dalej, i tak dalej, te ceny rosną strasznie. Czy Państwo nie obawiacie się, że 

ten nasz serwer w pewnym momencie nie da rady? Bo serwer w Urzędzie Gminy to pracownicy 

przyjdą i będą patrzeć się na ten komputer. 

Pan Henryk Nosowski: Ale o tym, to jest brane pod uwagę. I właśnie ten serwer, który jest 

kosztowny będzie zakupiony z innego projektu. 

Pan Józef Bakuła: Z Cyberbezpiecznej Gminy. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli jest plan, żeby go kupić. 

Pan Józef Bakuła: Informatyk przeanalizował zakupy jakie będą mogły być złożone do 

Cyberbezpiecznej Gminie… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli w planie jest. 

Pan Józef Bakuła: … co będzie kosztem kwalifikowalnym. I tam są serwery. I już chyba się 

rozpoczął nabór, albo się rozpocznie lada dzień. Będziemy składać wniosek. 

Pan Henryk Nosowski: Informatyk przyjął tę korzystniejszą wersję, że te kupujemy z Cyfrowej 

Gminy, a serwer kupujemy z Cyberbezpiecznej. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, a wiemy mniej więcej, kiedy ten zakup może nastąpić? 

Pan Józef Bakuła: Nabór albo się rozpoczął, albo się rozpocznie teraz kiedyś, natomiast kiedy 

będzie zakup nie potrafię powiedzieć. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Małgorzato, proszę bardzo. Proszę o ciszę. 

Pani Małgorzata Burek: Jeszcze chcę nadmienić z informacji z poniedziałkowej Komisji, iż nowy 

informatyk na pół etatu zarabia więcej niż poprzedni na cały etat, co jeszcze obrabiał, że tak 

powiem, GOPS. A teraz na pół etatu zarabia więcej. Jeszcze obsługujemy, płacimy za obsługę 

GOPS-u 2 200,00 zł miesięcznie. To tak na marginesie. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, czy są pytania do przedstawionych informacji? Pan 

Bogdan wnioski? Złożył Pan wnioski, ale do projektu uchwały, tak? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. Wysoka Rado, Panie Przewodniczący, składam wnioski, które 

odczytałem wcześniej. 

Pan Sylwester Różycki: Tylko będziemy po kolei. Każdy numerek po kolei będziemy głosować. 

Pan Bogdan Zdon: Tak.  I to jest wniosek o wycofanie z projektu budżetu punktu 12 „zwiększenie 

w planie wydatków w wysokości 384 154,38 zł na wynagrodzenia i narzuty od nich dla 



pracowników Urzędu Gminy, w tym pracowników interwencyjnych, zwiększenie na 

wynagrodzenia i narzuty od nich dla pracowników interwencyjnych, publicznych, wykonalności 

na umowy już zawarte w wysokości 115 700,00 zł. Na wypowiedzenia i narzuty od nich dla 

pracowników Urzędu Gminy zwiększono plan o 232 454,28 zł. Są to środki, które zabezpieczają 

83% przewidywanych kosztów wynagrodzeń. Plan zwiększenia nie zakłada podwyżek”. W 

związku z tą sytuacją, którą przed chwilą przedstawiałem Państwu, wnioskuję o usunięcie tego 

punktu ze zmian w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję. Wniosek padł. 

Pani Marta Gruszczyńska: Wycofanie z projektu uchwały punktu 12 uzasadnienia? Tak może 

być? 

Pan Sylwester Różycki: Z projektu uchwały. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy to automatycznie będzie miało skutek w cyfrach, Pani Skarbnik? 

Pani Diana Czubak: Tak. W punkcie, generalnie powiem tak, jeśli zdejmujecie wydatki musicie 

też również zachować równowagę budżetową i zdejmować po stronie dochodowej, tak? 

Pan Sylwester Różycki: No to, to już jak zobaczymy, jak Rada zadecyduje, a potem poprosimy 

Panią o pomoc. To jest pierwsza rzecz. Drodzy Państwo, proszę Państwa o powrót do systemu. 

Proszę o przygotowanie się do potwierdzenia kworum. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o sprawdzenie quorum, po czym stwierdził, że w obradach 

uczestniczy 15 Radnych. 

 

Głosowano wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie: wycofania z projektu uchwały pkt 

12. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 1, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon WSTRZYMUJĘ 

SIĘ (1) Monika Wiecheć 

 

Pan Bogdan Zdon: Składam następny wniosek o wycofanie z projektu zmian w budżecie punktu 

17 „zwiększenia w planie 60 800,00 zł na wynagrodzenia i narzuty od nich dla pracowników 

obsługujących dowożenie dzieci do szkół, w tym prace interwencyjne i publiczne w wysokości 5 

300,00 zł”. Ten punkt dotyczy też tych podwyżek dla, tych wynagrodzeń dla pracowników. 



Pan Sylwester Różycki: Pani Skarbnik, to są te kwoty z tej tabelki również, tak? Ten punkt 17? 

Pani Diana Czubak: Dowożenie uczniów. Tak to są tabele, tylko że to jest ta część już na samym 

końcu. Już Wam powiem. To są podwyżki, tu jest skutek liczony do sierpnia. I to są podwyżki 

wynikające z podniesienia najniższej krajowej, czyli z tej, czyli podniesienia zasadniczej, tak? 

Tutaj mówimy konkretnie o dowożeniu uczniów, czyli mówimy o kierowcach i to jest skutek na 

dwóch kierowców, podniesienie zasadniczej, wynikającej od 1 stycznia, potem podwyższenia od 

lipca, tak? 1 lipca były drugi raz. Tylko, że jeśli chodzi o kierowców, to tutaj mamy przeliczenie: 

zasadnicza, premia i jeszcze nadgodziny. Więc tutaj po prostu ten skutek jest większy, tak? Nie 

liczyłam w procentach, no ale to jest około 20 000,00 zł tak w skali jeśli chodzi o sierpień. Do 

sierpnia. Bez godzin sierpniowych. Sierpień jeszcze nie był płacony. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli to nie jest to. 

Pani Ewelina Suligowska: To jest taki punkt dla mnie, jeśli mogę zabrać głos, że możemy tutaj… 

Pan Józef Bakuła: Z przepisów prawa. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Diana Czubak: A jeśli chodzi o wyliczenia, tutaj nie ma założenia, że tak powiem, podwyżek. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pani Ewelina Suligowska: Tylko wynikające z przepisów. 

Pan Sylwester Różycki: Z ustawy. To Panie Bogdanie… 

Pan Bogdan Zdon: To co, wycofujemy ten wniosek? 

Pan Józef Bakuła: To kto ma wiedzieć? 

Pan Sylwester Różycki: To Pan wnioskuje jako Komisja. 

Pan Józef Bakuła: Cyrk. 

Pani Maria Deja: To następny, tak? 

Pan Bogdan Zdon: To wycofuję ten wniosek, 17 punkt, wycofuję wniosek w sprawie 17’go 

punktu. Natomiast wnioskuję o usunięcie punktu 22 „zwiększenie w planie o kwotę 50 600,00 zł 

na wynagrodzenia i narzuty od nich, w tym na pracę interwencyjne i publiczne dla pracowników 

zatrudnionych do prac gospodarki komunalnej w kwocie 48 200,00 zł”. 

Pan Józef Bakuła: Nie będziemy nic robić, bo nie będziemy mieli pracowników. 

Pan Henryk Nosowski: Wykaszania trawy nie będzie. 

Pani Diana Czubak: Tutaj jest sytuacja mieszana, bo to są skutki wyliczone jeśli chodzi o 

pracowników interwencyjnych i pracowników z Urzędu Gminy. 

Pan Sylwester Różycki: No to to co na Komisji. 

Pani Diana Czubak: Chodzi tutaj o klasyfikację budżetową. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 



Pani Diana Czubak: To jest sytuacja mieszana. Jeśli chodzi o samych interwencyjnych w tym 

rozdziale…. mówimy o interwencyjnym. Tutaj mamy skutek... jeśli chodzi o samych 

interwencyjnych tam macie, w sumie w uzasadnieniu to chyba jest to samo. Tak, 48 200,00 zł 

dotyczy interwencyjnych. Czyli jeśli chodzi o pracowników stricte Urzędu, no to jest ta różnica, 

tak? To jest 2 400,00 zł jeśli chodzi o skutek w tej klasyfikacji. 

Pan Bogdan Zdon: To znaczy, tylko zmieniamy kwotę tak? 

Pani Diana Czubak: 48 000 dotyczy interwencyjnych. 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pani Diana Czubak: Czyli to jest do tych umów, które zostały zawarte już, że tak powiem, na 

dzień, we wrześniu, tak? Do września. 2 400,00 zł dotyczy stricte kalkulacji i przeliczenia braku 

o pracowników gospodarczych. 

Pan Bogdan Zdon: Pani Skarbnik, wycofujemy ten wniosek? 

Pan Sylwester Różycki: To są interwencyjni, tak? Prosimy o ciszę. 

Pani Diana Czubak: 48 000 dotyczy interwencyjnych, 2 400,00 zł dotyczy pracowników Urzędu. 

Pan Bogdan Zdon: To wycofujemy ten wniosek. Pozostaje ten punkt. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, jeszcze jest jakiś wniosek? 

Pan Bogdan Zdon: Jeszcze jest wniosek dotyczący punktu 25, to jest „zwiększenie planu o kwotę 

15 000,00 zł na dotację podmiotową dla Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku”. 

Pani Ewelina Suligowska: Znaczy tu jest Pan. 

Pan Sylwester Różycki: Słucham? 

Pani Ewelina Suligowska: Jest Pan, też odniesienie. 

Pan Sylwester Różycki: Wpłynął wniosek od Komisji, aby zaprosić Pana Dyrektora. Mamy 

obecnego Pana Dyrektora. Czy Pan Dyrektor chciałby zabrać głos w tej sprawie? 

Pan Roman Woźniak: Panie Przewodniczący, Wysoka Rado, szanowni Państwo, no chyba po to 

przyszedłem jeśli Państwo macie jakieś pytania do mnie, aby odpowiedzieć na te pytanie, jeżeli 

tu mam przedstawić sytuację biblioteki. Szanowni Państwo, w budżecie obecnym mamy na 

funkcjonowanie biblioteki gminnej przeznaczoną kwotę 200 000,00 zł. Zdecydowałem się na 

wystąpienie do Pana Wójta z wnioskiem o zwiększenie tej kwoty, ponieważ dyrektor biblioteki 

nie ma inicjatywy uchwałodawczej i nie mogę się do Państwa zwrócić bezpośrednio. Z czego to 

wynika? Mianowicie z tego, że zabezpieczona kwota 200 000,00 zł nie zabezpiecza 

podstawowych warunków do funkcjonowania biblioteki. Mogliby Państwo powiedzieć, dlaczego 

nie zabezpiecza, skoro w ubiegłym roku wystarczyło, a w tym roku nie zabezpiecza. W ubiegłym 

roku na funkcjonowanie biblioteki gminnej wydano 189 000,00 zł. I też to była kwota 

niewystarczająca, ponieważ ówczesny dyrektor planując budżet na 2022 rok, no zaplanował taką 

kwotę, ale wówczas ta kwota nie wystarczała nawet na to, aby zabezpieczyć wynagrodzenia, 



pochodne i wszystkie inne składniki wynagrodzenia w 2020 roku na obsługę 2 i 1/4 etatu 

bibliotekarzy. Ponieważ od dziesiątków lat, może od kilkunastu lat w Gminnej Bibliotece w 

Orońsku, jest zatrudnionych trzech bibliotekarzy na 2 i 1/4 etatu. Po tym jak w 2021 roku dyrektor 

w uzgodnieniu z Wójtem zdecydował się na oddzielenie spraw związanych z finansowaniem, czy 

obsługą finansową, obsługą administracyjną biblioteki i w ten sposób został ten budżet 

zmniejszony. Ale budżet dotyczy tylko i wyłącznie obsługi powiedzmy bibliotecznej. I ta kwota 

była zbyt mała. Nie wiem, dlaczego Pan dyrektor wyznaczył taką kwotę, gdyż rozmawiałem z 

nim, no to mi powiedział, że tak Gmina mu wyznaczyła, w związku z tym On nie bardzo się nawet 

orientował. W związku z tym, żeby w ubiegłym roku nie występować do Państwa o dodatkowe 

środki, wykonałem plan taki, jaki był przeznaczony, ale doprowadziłem do tego w ten sposób, że 

ograniczyłem zatrudnienie. Składając do Państwa wniosek budżetowy na ten rok, według moich 

kalkulacji i z tego, że gminna biblioteka powinna się troszeczkę unowocześnić, troszeczkę 

zmienić funkcjonowanie, uaktywnić się, uznałem, że niezbędna kwota, taka minimalna, to 

powinno być 280 000,00 zł. Funkcjonowanie budżetu i tych problemów, które Pani Skarbnik tu 

przedstawiła ze złożeniem budżetu, już w etapie projektu budżetu zostały zmniejszone środki do 

250 000,00 zł. Taki był projekt budżetu przedłożony do Państwa, nad którym Państwo debatowali 

31 stycznia. W wyniku znowu Państwa działalności i priorytetów, które Państwo wyznaczyli, 

Rada Gminy zgodnie ze swoimi uprawnieniami zmniejszyła kwotę do 200 000,00 zł. Ja tą 

informację otrzymałem po 31 stycznia, w związku z tym jak dyrektor musiałem podjąć działania 

zaradcze i dostosować budżet do tej kwoty 200 000,00 zł. Dostosowałem go w ten sposób, że 

ograniczyłem wydatki rzeczowe do niezbędnego minimum, a skupiłem się tylko i wyłącznie na 

ponoszeniu wydatków takich jak są konieczne, jak kwestia właśnie energii, kwestia ciepła, 

dostarczenie wody, opłaty i niezbędną kwotę na wynagrodzenia. Ale to skutkowało tym, że chcąc 

doprowadzić do zgodności kwestii wydatkowej w funkcjonowaniu biblioteki do tej kwoty, znowu 

byłem zmuszony od 1 lipca zrezygnować i ograniczyć zatrudnienie. I na tym poziomie 

funkcjonujemy w tym momencie w ten sposób, że w bibliotece jest zatrudniony 1,05 etatu w 

przybliżeniu i to pozwala na to, żeby tą bieżącą sytuację tak jakby opanować. Ale myśląc o tym, 

że ta biblioteka powinna być właściwie zarządzana przy dyrektorze, który zatrudnił na pełnym 

etacie, no to ta kwota z 15 000,00 zł powinna być uzupełniona chociażby o te 12 500,00 zł, żeby 

można powrócić do jakiegoś minimalnego zatrudnienia. W ubiegłym roku udało mi się, pomimo 

tej trudnej sytuacji, dokonać pewnych zakupów związanych z unowocześnieniem sprzętu 

komputerowego, ponieważ te komputery, które mamy, które mieliśmy nie nadawały się do 

użytkowania. Były tak stare, że programy nie funkcjonowały, a wchodzimy przecież w nowe 

metody biblioteczne i również programy biblioteczne. Dlatego też udało mi się kupić 

poleasingowe komputery dobrej marki, ale w zdecydowanie tańszej cenie i te komputery są już 



zainstalowane. Ale jednocześnie to zmusza mnie do tego, abym zabezpieczył system 

monitoringu, system ochrony nieosobowej w bibliotece, dlatego że tego sprzętu przybywa, a fakt 

jest taki, że ponoć młodzież tutaj urzęduje w weekend za Urzędem Gminy, no i dokonano 

zniszczenia drzwi wejściowych, które nie tak dawno były wykonane na nowo. Czyli po prostu 

ktoś rozbił szybę, w związku z tym może być również tak, że znowu biblioteka będąca na parterze 

nie ma zabezpieczonych krat, w związku z tym bardzo łatwo wejść. Zrobić jakieś zamieszczanie. 

I ten sprzęt, który choć nie jest, aż tak bardzo wartościowy, a jednak dla mnie ma wartość, bo 

komputery kosztują ze 2-2,5 tysiąca złotych, w związku z tym należy to zrobić i w ten sposób 

przygotowuję ochronę tego, tej części pomieszczeń poprzez założenie alarmu. I to jest niezbędna 

kwota. Dlatego też te 15 000,00 zł, jeśliby Państwo przeznaczyli, a o to Państwa proszę, pozwoli 

to na zabezpieczenie naprawdę niezbędnych kwot. Na co chcę jeszcze zwrócić uwagę? 

Mianowicie w tym projekcie budżetu na te kwotę 289 000,00 zł, tam została uwzględniona dość 

duża kwota na energię elektryczną i na energię cieplną, dlatego że w momencie przygotowania 

budżetu nikt z nas nie wiedział, jakie będą działania Rządu ochronne takich odbiorców 

wrażliwych. I wtedy mówiło się, i zresztą to Państwo znacie, że w przypadku Warszawy koszty 

ogrzewania i koszty energii elektrycznej wzrosły o 10 razy. Ja założyłem o 5 razy. Czyli to, co 

było do tej pory wykonywane poprzez koszty energii i koszty ciepła, przemnożyłem przez 2 

[niezrozumiałe]. I oczywiście teraz się okazuje, że te skutki są mniejsze, dlatego że Rząd 

wprowadził czynności ochronne. No ale to i tak jest na poziomie ubiegłego roku. W związku z 

tym nie występuje do Państwa o wyższą kwotę, tylko o tą niezbędną. Chcę Państwu zwrócić 

jeszcze uwagę na to, że oprócz ograniczenia zatrudnienia etatowego, pracownicy biblioteki są 

pracownikami przygotowanymi do tej pracy, posiadają przynajmniej dwa fakultety w zakresie 

wykształcenia. I powiem Państwu ciekawostkę, składając do Biblioteki Wojewódzkiej 

sprawozdanie za ubiegły rok otrzymałem telefon, ponieważ osoba, która tak jakby analizowała te 

sprawozdania, nie do końca wierzyła, że u nas są osoby wykształcone na poziomie magistra i w 

zakresie bibliotekoznawstwa informacji naukowej, ponieważ w żadnej bibliotece takiego 

poziomu nie ma. U nas każdy z pracowników ma wykształcenie wyższe i przynajmniej 2 

fakultety. A płaca, która jest w bibliotece, to jest na poziomie płacy minimalnej. Także to są 

naprawdę niewielkie środki finansowe, ale póki co cieszymy się z tego co jest, liczymy na to, że 

Państwo zrozumieją tę sytuację i zapraszam do tego, żeby tutaj odwiedzać. Dlatego że ta 

biblioteka wymaga wielu środków finansowych na jej unowocześnienie. Ponieważ mamy okazję 

teraz w ramach cyklu Święta Biblioteki, ponieważ w tym roku 75-lecie [niesłyszalne], nigdzie nie 

ma tak zaniedbanej biblioteki jak w Orońsku. Jeszcze raz. Nie widziałem tak zaniedbanej 

biblioteki jak w Orońsku. Chciałbym, żebyśmy z Państwem (...) 

Pan Mariusz Mirecki: W Łaziskach jest gorzej zaniedbana. 



Pan Roman Woźniak: Ale to jest nasza biblioteka, ale spójrzmy na inne biblioteki gdzieś indziej. 

Pan Mariusz Mirecki: A u nas w Tomaszowie co jest? 

Pan Roman Woźniak: Tak proszę Państwa, to są niezbędne środki, proszę o zabezpieczenie w 

budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. Czy są jakieś pytania? Proszę bardzo, Pani Radna, Pani 

Deja. Prosimy o ciszę. 

Pani Maria Deja: Z tego co wiem, w ubiegłorocznym budżecie zaplanowana była jubileuszowa 

odprawa dla poprzedniego dyrektora, tak? Czyli gdyby odjąć mu odprawę jubileuszową, w 

kwocie jakiej ona mogła być? 

Pan Roman Woźniak: Nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: My dokładaliśmy wtedy. 

Pani Maria Deja: No ale gdyby odjąć… 

Pan Mariusz Mirecki: Siedemdziesiąt coś tysięcy, z tego co pamiętam. 

Pani Maria Deja: … od projektowanego budżetu taką kwotę, no nieważne jaka ta kwota jest… 

Pan Sylwester Różycki: Nie, nie… czterdzieści parę. 

Pani Maria Deja: … to operujemy już innymi pieniędzmi, tak? Bo w tym roku nie ma odprawy 

jubileuszowej. Dobrze rozumiem? No nie wiem dokładnie, ale ta kwota nie wchodzi w budżet 

tegoroczny. Czy dobrze rozumiem? 

Pan Tadeusz Strzecha: Trzykrotność. 

Pani Diana Czubak: Tak. 

Pani Maria Deja: Słucham? 

Pan Tadeusz Strzecha: Trzykrotna odprawa? 

Pani Maria Deja: Nie, więcej, więcej. Sześciokrotna chyba. No nie wiem dokładnie, ale ta kwota 

nie wchodzi w budżet tegoroczny. Czy dobrze rozumiem? 

Pani Diana Czubak: Tak, jeśli nie ma odpraw emerytalnych, no to. 

Pan Roman Woźniak: Jeśli można odpowiedzieć Pani bezpośrednio, to tak: kwestie odpraw 

reguluje Regulamin wynagradzania… 

Pani Maria Deja: Ale chodzi mi w budżecie. 

Pan Sylwester Różycki: Zaplanowana była. 

Pan Roman Woźniak: Z tego co pamiętam, to Pan dyrektor odchodził 30 grudnia 2021 roku. W 

związku z tym nie mogło być zaplanowanej odprawy emerytalnej w 2022 roku. 

Pani Maria Deja: Kiedy wziął odprawę, proszę mi powiedzieć w takim razie. 

Pan Roman Woźniak: No to Pani mówię. Nie mogło być uwzględnione w 2022 roku… 

Pan Tadeusz Strzecha: Ale Pani Skarbnik może powiedzieć. 

Pan Roman Woźniak: … ale  to co Pani… 



Pani Maria Deja: Ale może Pani Skarbnik powiedzieć? 

Pani Diana Czubak: Ale słuchajcie. Wysłuchajcie. 

Pan Roman Woźniak: To co Państwu mówiłem, to Pan dyrektor planując budżet na 2022 rok 

uwzględnił taką kwotę, która nie wystarczyła na wynagrodzenia na te 2 i 1/4 etatu. Była obniżona. 

Co tu mówić jeszcze o kosztach utrzymania biblioteki. Dlatego wtedy, no budżet był po prostu 

niewłaściwie przygotowany i ten… 

Pani Maria Deja: Ja chciałabym usłyszeć od Pani Skarbnik. 

Pan Roman Woźniak: No to Pani usłyszy. 

Pani Diana Czubak: Ja się muszę tutaj, że tak powiem… 

Pani Maria Deja: No z tego co my wiedzieliśmy to, że w ubiegłym, w 22 roku. Więc może się 

mylimy. 

Pan Roman Woźniak: Nie mogło być w 22 roku. 

Pani Maria Deja: Ale zaraz sprawdzimy. 

Pani Diana Czubak: Ja powiem tak, jeśli chodzi o kwoty subwencji, dotacji to dla porównania 

tylko mogę. 

Pan Sylwester Różycki: Latami. 

Pani Diana Czubak: Szybciej, że tak powiem, finansowo [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: I kiedy przejął Urząd obsługę księgową, tak? 

Pani Diana Czubak: Przyznaną wysokość kwoty dotacji w 21 roku, wtedy będziemy, że tak 

powiem, mieli porównanie. No to w 21 roku dotacja 243 864,00 zł. Czyli w 2021 roku no na 

pewno była wypłacona odprawa emerytalna i podejrzewam, że jeszcze również nagroda 

jubileuszowa. 

Pani Maria Deja: Czyli w 21 roku. 

Pani Diana Czubak: Bo tu się kumulowało tutaj w tym jednym roku. W 22 jest to 189 000,00 zł. 

Pani Maria Deja: Czyli jubileuszówka była w 21 roku. Ok, rozumiem. Dziękuję. 

Pani Diana Czubak: No to jest, no mówię, różnicy jest około 55 000. 

Pan Sylwester Różycki: Kiedy zostało przeniesione księgowanie do Urzędu? 

Pan Roman Woźniak: 2021, od 1 lipca. 

Pani Diana: 21. 

Pani Małgorzata Burek: A w tym roku jest, znaczy było 289, ale 50 było odjęte na tą dotację dla 

Powiatu, to powinno zostać 239. 

Pani Maria Deja: My przeznaczyliśmy 200. 

Pani Małgorzata Burek: Jeszcze tak, mogę? 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. 



Pani Małgorzata Burek: Mieliśmy również Komisję Rewizyjno-Budżetową 20 lipca i również 

była rozmowa o bibliotece. I na ten dzień, na 20 lipca było 6 osób zatrudnionych. Był jeden etat, 

1/2 etatu, 0,2 etatu, 0,25 etata, 0,5, 0,4, 0,5. 

Pani Maria Deja: Czyli ile razem? I to było w sierpniu, czy kiedy? 

Pani Małgorzata Burek: Czyli niecałe 3. To było 20 lipca. Czyli 6 osób. 

Pani Diana Czubak: 6 osób, ale to trzeba przeliczyć na etaty. No w tę stronę. 

Pani Małgorzata Burek: Czyli etatów wtedy było więcej niż Pan mówi, tak? 

Pani Małgorzata Burek: 6 osób. 

Pan Roman Woźniak: Jedna osoba od lipca ubiegłego roku jest zatrudniana w ramach Urzędu 

Pracy na roboty publiczne, gdzie dopłacamy znikome środkami po to, żeby też przygotowywać 

pomaleńku zmianę pokoleniową w bibliotece. Ponieważ wiecie Państwo, ja nie jestem 

przyszłościowym bibliotekarzem. 

Pani Małgorzata Burek: A jeszcze jedno, ponieważ wyszło na Komisji też w poniedziałek, że jest 

nadany nowy kierownik filii w Łaziskach, no i Wójt się dowiedział od nas. Był zdziwiony. 

Pan Sylwester Różycki: To może Pan Dyrektor poinformuje Pana Wójta. 

Pan Roman Woźniak: Właśnie to jest tak, że biblioteka publiczna jest samodzielną instytucją 

samorządową kultury. I dyrektor tutaj jest osobą, która zarządza tą biblioteką i podejmuje decyzję 

własnych imieniem. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli Pan Panie Wójcie, nie zagląda Pan do biblioteki. 

Pan Mariusz Mirecki: Dotychczas wszystkie Panie, które pracowały w bibliotece były 

kierownikami, tak? 

Pan Roman Woźniak: Tak. 

Pan Mariusz Mirecki: I one zostały zdegradowane. 

Pan Roman Woźniak: Nie. Kierownikami filii są. 

Pan Mariusz Mirecki: W tej chwili dalej są kierownikami? 

Pani Maria Deja: Czy Pani w Tomaszowie dalej jest kierownikiem? 

Pan Roman Woźniak: Tak. 

Pani Maria Deja: Czyli, że to nie może pracownik być oddelegowany, tylko musi kierownik być 

oddelegowany? 

Pan Roman Woźniak: To jest struktura organizacyjna. Strukturę organizacyjną nie ja 

przyjmowałem, tylko 20 lat temu przyjmowała Rada Gminy w Orońsku, przyjmując strukturę 

taką, że jest Gminna Biblioteka w Orońsku i dwie filie. A filią musi kierować kierownik. Co 

prawda kierownik ma bardzo ograniczone kompetencje, finansowych ich nie ma, ale po prostu 

odpowiada za tą część majątku, która tam przebywa. 



Pani Maria Deja: Rozumiem, ale pamiętam był czas taki, że świetlice zdegradowaliśmy z funkcji 

kierowniczych. Tutaj jeśli to jest niekonieczne, to też można by. 

Pan Roman Woźniak: Ale to Państwo zdegradowali, ja nie mogę zdegradować. 

Pani Maria Deja: Tak? My? 

Pan Roman Woźniak: Tak, no to pewnie potrzebnie, żeście Państwo zdegradowali, ale ja nie 

mogę… 

Pan Sylwester Różycki: Wnioskował Wójt. 

Pani Maria Deja: Pan Wójt wnioskował. 

Pan Sylwester Różycki: Że będzie lepiej dla pracowników. 

Pan Roman Woźniak: Po pierwsze, filia… 

Pani Maria Deja: Ale czy można w takim razie też tak zrobić, czy? 

Pan Roman Woźniak: Jak Państwo podejmą uchwałę, to tak. 

Pani Maria Deja: Czyli my możemy podjąć uwagę, że biblioteki filialne podlegają dyrektorowi i 

nie muszą mieć kierownika? 

Pan Roman Woźniak: Nie, nie, nie, że nie ma bibliotek filialnych. Jeśli jest filia biblioteki… 

Pani Maria Deja: To musi mieć kierownika. 

Pan Roman Woźniak: To musi być kierownik. 

Pani Maria Deja: A dlaczego zrobiliśmy tak, że w świetlicach nie ma kierowników? 

Pan Roman Woźniak: To Wasza sprawa. 

Pani Maria Deja: No dobra, czyli możemy robić też tak, że w bibliotekach nie będzie 

kierowników. 

Pan Roman Woźniak: Możecie zrobić, pewnie że tak. 

Pani Maria Deja: Bo myślę, że kierownik biblioteki powinien też… 

Pan Roman Woźniak: Niech Pani zrozumie, Uchwałą Rady Gminy była powołana Gminna 

Biblioteka Publiczna i dwie filie biblioteczne. I to jest napisane w uchwale. W związku z tym 

kierownik nie ma, czyli dyrektor nie ma żadnych uprawnień, żeby to zmienić. A skoro filie 

biblioteczne istnieją, to filią biblioteczną kieruje kierownik filii. Tak było, jest i będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Gminna instytucja kultury. 

Pan Roman Woźniak: Oczywiście. 

Pan Sylwester Różycki: I to jest świeży statut, bo to będzie z 2016? 2015? To nie 20 lat temu, 

Panie Romanie. 

Pan Roman Woźniak: Nie, nie, nie, proszę Pana, to niech popatrzy Pan w inne statuty, bo trzeba 

historię poznać. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy nie, obowiązuje Pana teraz statut Gminnej Biblioteki 

Publicznej… 



Pan Roman Woźniak: Tak jest. 

Pan Sylwester Różycki: Gminnego Ośrodka Kultury. 

Pan Roman Woźniak: Nie. Nie. Jest statut Gminnej Biblioteki Publicznej w Orońsku. Nie ma 

takiego tworu w tym momencie, jak ośrodek kultury, mimo że Pan Wójt … 

Pan Henryk Nosowski: Z takim projektem występował. 

Pan Roman Woźniak: Ale taki jest zapis przecież w tej uchwale, która obowiązuje, że jest zmiana 

z Gminnej Biblioteki na Gminny Dom Kultury, Instytucję Kultury. Na pewno, nie? 

Pan Roman Woźniak: Nie, nie. 

Pan Sylwester Różycki: To ja to odszukam zaraz. 

Pan Roman Woźniak: To proszę sprawdzić. Dobrze byłoby gdyby przejrzał Pan historię zarówno 

Gminnego Domu Kultury jaki i… 

Pani Maria Deja: Ja jeszcze jednego czepię się. Czepię się… 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, ja mam pytanie do Pana Dyrektora. Chwileczkę. 

Pan Roman Woźniak: Niech Pani pyta. 

Pan Sylwester Różycki: Na jakiej podstawie statutu Pan działa? 

Pan Roman Woźniak: Słucham? 

Pan Sylwester Różycki: Na jakim statucie Pan działa? 

Pan Roman Woźniak: No na tym co obowiązuje. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli który numer, wie Pan może? 

Pan Roman Woźniak: Proszę Pana, to po co mi numer pamiętać? A Pan pamięta numer? 

Pan Sylwester Różycki: Ja zaraz sprawdzę, ale mniej więcej. Z którego roku? 

Pan Roman Woźniak: No niech Pan sprawdzi. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli nie taki ten świeży 2015 rok, tylko minus 20 lat temu. 

Pan Roman Woźniak: Proszę Pana… 

Pan Józef Bakuła: Na aktualnym musi pracować [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego w aktualnym jest, że Biblioteka Gminna jest Gminną Instytucją 

Kultury. 

Pan Roman Woźniak: Oczywiście. 

Pan Sylwester Różycki: To w końcu jest czy nie? 

Pan Henryk Nosowski: Ale nie Gminnym… 

Pan Roman Woźniak: Pan mówił Ośrodkiem Kultury. 

Pan Henryk Nosowski: Ale nie Gminnym Ośrodkiem Kultury. 

Pani Maria Deja: Instytucją. Ja słyszałam Instytucją. 

Pan Sylwester Różycki: Ja mówiłem Instytucją Kultury. 

Pan Józef Bakuła: Nie, nie, Ośrodkiem. 



Pan Henryk Nosowski: Ośrodkiem. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, że się nagrywa, to sobie odsłucham. To sobie odsłucham. Drodzy 

Państwo, udało się Panu Wójtowi sprostać, żeby zabezpieczyć obsługę i online się nagrywa. 

Pani Maria Deja: Ja jeszcze jedno tylko powiem. Przykro mi było przez 3 lata słyszeć, że filia 

biblioteki w Łaziskach działa na telefon, bo nie ma żadnej innej możliwości. A teraz taka sama 

filia, gdzie my prosiliśmy od 5 lat, żeby rozbudować świetlicę, od 5 lat prosiliśmy, i to całą Radą, 

dopiero w tym roku pojawia się, że może projekt. W tym czasie mogłoby się wiele zadziać, żeby 

przy świetlicy w Łaziskach mogła być biblioteka. I teraz przez 3 lata było na telefon, a teraz 

kierownik, furtka bez ogrodzenia. Taka jestem zdziwiona tym działaniem. 

Pan Roman Woźniak: Pani Radna, wprowadza Pani manipulację mówiąc, że 3 lata działa 

biblioteka na telefon. To jest nieprawda. 

Pani Maria Deja: To jest od czasu pandemii, to jest 3 lata. 

Pan Roman Woźniak: Nie, nie, nie, proszę Panią. Biblioteka na telefon działała od 1 grudnia 2022 

roku, kiedy w wyniku warunków pogodowych w bibliotece nie mogłem utrzymać temperatury 

wyższej niż 15 stopni. 

Pani Maria Deja: Wcześniej przecież też jeździliśmy w Komisją. Jeździliśmy z Komisją. 

Pan Roman Woźniak: Jeśli Pani mówi, że jest ogrzewanie elektryczne, które od 1 grudnia Rząd 

wprowadził ograniczenie, gdybym chciał z tego ogrzewania elektrycznego korzystać, to w tym 

momencie bym płacił karę za to, że nie wywiązałem się z oszczędności. W związku z tym bez 

sensu było dogrzewanie tego pomieszczenia, które w momencie otwarcia biblioteki o godzinie 9 

było plus 5, to jak przeprowadzałem eksperymenty, gdzie włączałem trzy grzejniki, ponieważ… 

Pani Maria Deja: No ale latem, Panie Dyrektorze? 

Pan Roman Woźniak: Momencik, mówimy, Pani tłumaczę od samego początku, od 1 grudnia. W 

związku z tym byłem zobowiązany do tego, aby dokonać oszczędności. Po drugie było 

bezsensowne dogrzewanie tych powierzchni trzema grzejnikami, gdzie przez cztery godziny nie 

można było osiągnąć temperatury wyższej niż 12 stopni. To i tak ona była niższa niż, niech Pani 

posłucha, niższa niż BHP, które mówi, że pracownik musi mieć w Urzędzie temperaturę co 

najmniej 18 stopni. 

Pani Maria Deja: Panie Dyrektorze, mówimy też o lecie. Ja Pani zadawałam to pytanie także 

latem. 

Pan Roman Woźniak: Pani Radna, niech Pani znowu nie manipuluje. Okres zimy był 

przeznaczony na to, aby działać na telefon, ponieważ te osoby, które przychodziły, 

przygotowałem, że miały telefon do mnie i dzwoniły, przyjeżdżałem, otwierałem, wypożyczałem. 

Potem, jak się skończył okres grzania, sezonu grzewczego, były prace ziemne, prace budowlane 

prowadzone w tym, w Łaziskach. Zamknęło to znowu dostęp bezpieczny biblioteki na kilka 



miesięcy. I dopiero wtedy, kiedy zostały te prace zakończone, miałem możliwość wykonania 

sposobem gospodarczym kawałek chodnika i otworzenia biblioteki. I taka jest prawda, niech Pani 

nie mówi, że 3 lata była nieczynna. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. 

Pani Maria Deja: Panie Dyrektorze, jeździliśmy z Komisją, drzwi były ciągle zamknięte. 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy o ciszę. 

Pani Maria Deja: Przepraszam, było, że wrócę o 12, wrócę o tej. Byliśmy, jeździliśmy z Komisją 

dwukrotnie, była taka kartka, Panie ... 

Pan Roman Woźniak: No to Państwo mieli akurat to szczęście, że trafili kiedy było akurat 

chwilowo zamknięte. I nic więcej. 

Pani Maria Deja: Chwilowo zamknięte. Dziękuję bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, Pani Małgorzata. 

Pani Maria Deja: Wszyscy Radni wiedzą, przyjeżdżali, sprawdzaliśmy, wszyscy Radni wiedzą 

jak działała biblioteki. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Małgorzata, bardzo proszę. 

Pani Małgorzata Burek: Ja również dzisiaj przejeżdżałam i jest kartka „zamknięte – prace 

remontowe”. To jest sens zatrudniania i robienia kogoś kierownika, skoro to jest zamknięta 

biblioteka i są prace remontowe? 

Pan Roman Woźniak: Akurat teraz trwają prace remontowe kilka dni, ponieważ wykorzystuję 

moment taki, kiedy na okres zimy, żeby było ciepło, montowany jest grzejnik jeden lub drugi po 

to, żeby było ciepło, bo ja nie mogę zabezpieczyć pracownikowi warunków, które są niegodne 

pracownika, gdzie nie ma, proszę Panią, ciepła, a to jest podstawowa sprawa, gdzie nie ma 

wentylacji sprawnej, to jest druga sprawa, a trzecia, nie ma warunków sanitarnych. 

Pani Maria Deja: Ale to było wiadomo 5 lat temu, dlaczego wtedy to nie było robione? Panie 

Wójcie. 

Pan Roman Woźniak: Ale to Państwo jesteście Radnymi od 5 lat, trzeba było zabezpieczyć. 

Pani Maria Deja: Tak i od 5 lat wnioskujemy o takie rzeczy. Od 5 lat. 

Pan Sylwester Różycki: Wnioskujemy o rozbudowę świetlicy właśnie, tak? 

Pan Roman Woźniak: Ale to nie wnioskujcie, tylko podejmijcie uchwałę. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy jest, są zabezpieczone środki finansowe. 

Pani Małgorzata Burek: Panie Przewodniczący, Pani świetliczanka również ma, jakieś ma chyba 

kompetencje do prowadzenia biblioteki, więc tam można by było część przenieść i tam 

obsługiwać, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak wnioskowaliśmy. 



Pani Małgorzata Burek: Tak wnioskowaliśmy, a nie siedzieć w tej wilgoci i się męczyć, jeszcze 

teraz właśnie taka sytuacja. 

Pan Roman Woźniak: Odnośnie do tego wniosku, oczywiście Państwo wystąpili z Komisją i Pan 

dyrektor poprzedni, nie będę wymieniał nazwiska, bo ochrona danych, odpisał Państwu z jakich 

powodów on nie jest w stanie w tej chwili przenieść tej biblioteki. Jeśli Państwo znowu 

zabezpieczą pewne warunki w świetlicy na to, żeby biblioteki przenieść, podpisuję się oboma 

rękami. I przenosimy szybciutko. 

Pani Małgorzata Burek: Tym bardziej, że tam jest pracownik z kwalifikacjami. 

Pan Roman Woźniak: Ale nie ma warunków. 

Pan Sylwester Różycki: A w Tomaszowie są? Takie same powierzchnie lokalowe są. 

Pan Tomasz Rojek: Chciałem tutaj dodać, że w świetlicy w Łaziskach, tak, na dzień dzisiejszy 

jest dach do remontu. Tam będziemy prowadzić, też sprowadziłem tam Pana takiego fachowca, 

który określił, że żeby ten dach doprowadzić do ładu to około 25 000,00 będzie potrzebował. 

Więc własnymi siłami gospodarczymi będziemy chcieli go wyremontować. Bo na dzień 

dzisiejszy dach w świetlicy w Łaziskach przecieka. 

Pani Małgorzata Burek: Dlaczego nie było składane na termomodernizacje? 

Pan Henryk Nosowski: Będzie modernizowany budynek. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, czy są jakieś pytania do tego punktu? 

Pan Mariusz Mirecki: Ja jeszcze mam pytanie odnośnie… 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, do tego punktu. 

Pan Mariusz Mirecki: Tak, odnośnie biblioteki cały czas, jak już mamy Pana Dyrektora. Proszę 

mi powiedzieć, dlaczego w Tomaszowie jest zmniejszona liczba godzin Pani świetliczance? 

Pani Małgorzata Komar: Trzy dni tylko jest. 

Pan Mariusz Mirecki: Przykro mi troszeczkę patrzeć było w wakacje, gdzie dzieciaki bez żadnej 

opieki po placu się, no nie wiem, bawiły, nie bawiły, ale słabo to było. 

Pan Roman Woźniak: W Tomaszowie nie jest zmniejszona dostępność biblioteki. W Tomaszowie 

została zwiększona dostępność. Jest tam zapisane kiedy jest możliwość korzystania z biblioteki, 

a doprowadziłem do takiej chwilowej reorganizacji poprzez to, że Pani kierownik filii biblioteki 

w Tomaszowie, również jeden dzień w tygodniu obsługuje bibliotekę w Orońśku, ponieważ 

dostępność biblioteki dla czytelników jest w momencie, kiedy jest czynna świetlica. W związku 

z tym jest podpisane porozumienie pomiędzy dyrektorem, a Wójtem, gdzie zgodnie z Kodeksem 

pracy pracownik, który w danym momencie jest pracownikiem świetlicy, również wykonuje 

czynności biblioteczne. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale fizycznie jej jednego dnia nie ma w Tomaszowie. 

Pan Tadeusz Strzecha: Było 4 teraz jest 3. 



Pan Roman Woźniak: 4 dni jest. Łącznie z sobotą. 

Pan Mariusz Mirecki: 4 jest teraz, ale było 5. 

Pan Roman Woźniak: Słuchajcie Państwo, jeżeli mówimy o jakimś nowoczesnym działaniu 

biblioteki, ja szanując Tomaszów, szanując Łaziska, skupiam się na tym, aby biblioteka w 

Orońsku była bardziej dostępna, między innymi z tego powodu biblioteka jest czynna również w 

sobotę o godzinie 9:00 do godziny 13:00 przez 4 godziny. Ponieważ po pierwsze wymagają od 

tego dotujący bibliotekę w zakresie zakupu książek, Biblioteka Narodowa. Po drugie, nie 

chciałem robić takiego uniku, że będzie biblioteka czynna w co drugą sobotę, ponieważ 

mieszkańcy by tego nie do końca wiedzieli. W związku z tym każda sobota jest dostępna 

biblioteka w sobotę. Moim zdaniem, a mam, wiem ile osób wypożycza, nie ma nic złego w tym, 

że biblioteka jest czynna wtedy, kiedy świetlica. Czytelnictwo w Tomaszowie jest na tyle słabe, 

niestety, że wystarczą te cztery dni, proszę Pana. 

Pani Maria Deja: A pracował Pan kiedyś jako świetliczanka? 

Pan Mariusz Mirecki: Ale świetlica… 

Pani Maria Deja: Czy pracował Pan kiedyś jako świetliczanka? Bo, co innego jest odrywać się 

ciągle od dzieci. No cóż, nie pogadamy widzę. 

Pan Mariusz Mirecki: Powiem tak. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Mariusz. Bardzo proszę o cisze. 

Pan Mariusz Mirecki: Tu nie chodzi o wypożyczalnię, tylko chodzi o to, żeby świetlica była 

czynna. Żeby dzieciaki miały świetlicę. 

Pan Roman Woźniak: Świetlica jest czynna, proszę Pana. 

Pan Mariusz Mirecki: Ale jest jeden dzień. Mnie nie interesuje, że jest w pewnych waszych 

układankach, tutaj biblioteka, tu świetlica. Mnie to nie interesuje. Mnie interesuje pobyt naszej 

Pani Małgorzaty w świetlicy, żeby się zajęła tymi małymi dzieciaczkami. 

Pan Roman Woźniak: A mnie proszę Pana interesuje to, żeby Gminna Biblioteka w Orońsku była 

dostępna dla wszystkich mieszkańców. 

Pan Mariusz Mirecki: A przepraszam bardzo, w czym jest Orońsko lepsze od Tomaszowa? 

Pan Roman Woźniak: Szanuję wszystkich, również Tomaszów, ale z punktu widzenia obsługi 

czytelniczej Tomaszowa, to jest wystarczające. 

Pan Tadeusz Strzecha: Czyli nie warto mieszkać w Tomaszowie. Trzeba się przenieść do 

Orońska. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę, Panie Sołtysie. Bardzo prosimy o ciszę. Czy są jeszcze 

jakieś pytania do wniosku? Wniosek padł. Bardzo proszę Radnych o powrót do systemu. Będą tu 

analizowane na Komisji, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Nie są wycofane całkiem, tylko do Komisji. 



Pan Mariusz Mirecki: No jeszcze teraz dzieci poszły do szkoły, to jest jeszcze jakoś, ale w 

wakacje to słabo to wyglądało, powiem Wam słabo. Dzieci bez opieki. 

Pani Ewelina Suligowska: Mogę tak szybko? [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo, proszę, proszę. 

Pani Ewelina Suligowska: To jak Mariusz powiedział, uniosłeś się trochę i powiem teraz ja. To 

co teraz mamy powiedzieć o Orliku? Orlik jest czynny, powinien być czynny od poniedziałku do 

piątku. Pracownik z Orlika jest ciągle, to nie jest wina pracownika, bo nie mam teraz tu do niego 

pretensji, tylko ciągle jest zabierany, bo mamy mało personelu, jest zabierany do innych prac. Nie 

wiem, jest na świetlisty, wiem, że siedzi, gdzieś tam teraz jeszcze dwa projekty robi. Ja powiem 

Państwu tylko jeden, przypadek w sobotę, w niedzielę dzieciaczki korzystają, wiadomo, niby 

Orlik jest nieczynny, ale dzieci i tak wchodzą. Chłopak rozwalił głowę, była karetka, było 

pogotowie, bo grali w piłkę. Na tygodniu też mimo, że pisze kartka, że Orlik jest nieczynny, dzieci 

i tak przychodzą i grają. I jest bardzo duże zapotrzebowanie, żeby tam ktoś był i zapalał światło. 

Teraz się robi bardzo szybko ciemno i te dzieci niestety ciągle dbamy o to, żeby odchodziły od 

komputerów, od telefonów. Ja powiem, że jeśli chodzi o Orlika, no tak nie jest, bo mówię, ten 

Orlik coraz mniej jest otwarty, tylko tak formalnie, bo nieformalnie to dzieci wchodzą sobie 

codziennie tam. I tutaj też wnioskuję do Wójta, żeby to… 

Pan Sylwester Różycki: To w wolnych wnioskach i zapytaniach. 

Pani Ewelina Suligowska: Tak, żeby to rozpatrzył, bo to jest naprawdę bardzo poważna sprawa. 

Uważam, że tam powinien być ktoś non stop. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, jesteśmy na etapie głosowania. 

Pan Artur Zasada: Czy ten punkt idzie do weryfikacji, czy całkowicie tak? 

Pan Sylwester Różycki: Do weryfikacji. 

Pani Maria Deja: Do Komisji. 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo, bardzo proszę Panią Sołtys z Łazisk. 

Pani Marianna Michałowska: Przepraszam Pani Ewelino, że tutaj nie ma pracownika, w 

Łaziskach nie mamy w ogóle. 

Pan Sylwester Różycki: Na temat biblioteki Pani chce się wypowiadać? 

Pani Marianna Michałowska: Nie. 

Pan Sylwester Różycki: To bardzo proszę w wolnych wnioskach i zapytaniach, bo to nie jest 

moment, tak? Tak więc wiem, że Pani Radna sprowokowała dyskusję, ale to nie jest miejsce na 

ten czas. Szanowni Państwo, czy wszyscy mają przed oczami głosowanie? Wszyscy mamy 

głosowanie? 

 



Głosowano wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie: wycofania z projektu uchwały pkt 

25. 

Wyniki głosowania: ZA: 14, PRZECIW: 1, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (14) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan Zdon PRZECIW (1) 

Monika Wiecheć 

 

Pan Sylwester Różycki: Wysoka Rado, czy są jeszcze jakieś wnioski? To było ostatnie Pana? 

Dobrze. Czy są jeszcze jakieś pytania do projektu uchwały? Nie widzę. Czy dokona Pani korekty 

merytorycznej? 

Pani Diana Czubak: Chwila. Punkt 12 i 25 w sumie to jest 363 154,38 zł. To jest na tę chwilę 

zmniejszenie wydatku, czyli należy o taką samą kwotę zmienić po stronie dochodów. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czyli to będzie podjęcie uchwały wraz z autopoprawką i 

zmianami. Tak proszę zatytułować. 

Pani Diana Czubak: Tak, tylko punkt trzeba wskazać po stronie dochodowej. Punkt trzeci. Macie 

do wyboru albo punkt pierwszy, albo punkt trzeci. Punkt trzeci to są dochody majątkowe. Punkt 

pierwszy no to jest to uzupełnienie dochodów Gminy o te pieniądze rządowe. 

Pan Sylwester Różycki: No to tam najlepiej poczekają, tak? Tak łatwiej będzie? 

Pani Diana Czubak: Tak, bo to są bieżące z bieżącymi. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Bogdanie? 

Pan Bogdan Zdon: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Czy musimy coś dopisywać jeszcze? 

Pani Diana Czubak: No to ten punkt pierwszy, tak? To tam musicie przegłosować też. Z 

pierwszego czy z trzeciego. O równoznaczną kwotę [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Czyli formułujemy wniosek, tak? Czyli w § 1, tak? 

Pani Diana Czubak: Boże, subwencje ogólne, z tego miliona 700. 

Pan Sylwester Różycki: Dobra, czyli paragraf 2, tak? 

Pani Diana Czubak: Paragraf 2 w punkcie 1. 

Pan Sylwester Różycki: Niech Pani pisze: w § 2 w punkcie 1 dokonuje się zmian. 

[formułowanie treści wniosku] 

Pan Sylwester Różycki: Czyli osobno przegłosować? Dobrze. Proszę o odczytanie wniosku. 

Głosowanie w sprawie dokonania zmiany w § 2 ust. 1 lit. a z kwoty 29 888 162,35 zł do kwoty 

29 525 007,97 zł. Kto jest za przyjęciem? 



Pani Diana Czubak: To jeszcze dopiszcie w części tej subwencji. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli anulujemy głosowanie. Czy teraz jest dobrze? Proszę o 

wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano wniosek Radnego Bogdana Zdona w sprawie: dokonania zmiany par. 2 w ust 1 lit. 

a z kwoty 29 888 162,35 do kwoty 29 525 007,97 w części subwencji ogólnej. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady Gminy zapytał czy są jeszcze jakieś pytania do projektu uchwały i 

przedstawionych informacji. 

 

Głosowano w sprawie: zmian w uchwale budżetowej Gminy Orońsko na 2023 rok wraz ze 

zmianami i autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVII/371/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 4 października 2023 r. w sprawie zmian w uchwale budżetowej gminy Orońsko na 2023 rok 

została przyjęta wraz z zmianami i autopoprawką jednogłośnie. 

 

b) ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego w czasie 

przekraczającym czas bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki w publicznych 

przedszkolach, oddziałach przedszkolnych utworzonych przy szkołach podstawowych 

prowadzonych przez Gminę Orońsko; 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił o zreferowanie projektu uchwały pracownika Urzędu 

Gminy Panią Milenę Szymańską. 



 

Pani Milena Szymańska: Szanowni Państwo, witam serdecznie. Panie Przewodniczący, 

Szanowna Rado, Panie Wójcie, zaproszeni goście. Jeżeli chodzi o projekt uchwały to tak, Pani 

Dyrektor Przedszkola Samorządowego w Orońsku zwróciła się do organu prowadzącego do Pana 

Wójta z prośbą o rozważenie kwestii podniesienia tego wskaźnika, który wzrósł, jeżeli chodzi o 

waloryzację. Co jest związane ze wzrostem, z podniesieniem, tak, z podniesieniem opłaty na 

korzystanie z usług Przedszkola. Do chwili obecnej kwota za powyżej 5 godzin, które dzieci 

uczęszczają w Przedszkolu wynosi złotówkę za każdą jedną rozpoczętą godzinę. Proponowana 

kwota w projekcie uchwały to jest kwota 1,30 zł. I taka kwota jest przygotowana. Jeżeli szanowni 

Państwo wyrażą na to kwotę, to z góry Pani Dyrektor też dziękuje. 

Pan Sylwester Różycki: Czy są pytania? Nie widzę. Proszę o wygenerowanie głosowania. 

 

Głosowano w sprawie: ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania przedszkolnego 

w czasie przekraczającym czas bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki w publicznych 

przedszkolach, oddziałach przedszkolnych utworzonych przy szkołach podstawowych 

prowadzonych przez Gminę Orońsko. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVII/372/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 4 października 2023 r. w sprawie: ustalenia wysokości opłat za korzystanie z wychowania 

przedszkolnego w czasie przekraczającym czas bezpłatnego nauczania, wychowania i opieki w 

publicznych przedszkolach, oddziałach przedszkolnych utworzonych przy szkołach 

podstawowych prowadzonych przez Gminę Orońsko została przyjęta jednogłośnie. 

 

c) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej zabudowanej położonej w obrębie 0013 Śniadków, gm. Orońsko, 

stanowiącej działkę ewidencyjną nr 195; 

 

Pan Sylwester Różycki: Składam autopoprawkę do projektu uchwały na prawa własności 

nieruchomości gruntowej niezabudowanej. Bo te nieruchomości są niezabudowane, do projektu 



uchwały zostały przez Pana Wójta wydane opinie. Mamy te opinie? Nie mamy zapięte do projektu 

uchwał. Tak więc, żeby Państwo się zapoznali. To jest to? Bardzo proszę o odczytanie. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Marię Gajewską 

o odczytanie treści pisma (pismo stanowi załącznik nr 2 do protokołu). 

 

Pan Sylwester Różycki: Dlatego też złożyłem autopoprawkę do przedstawionego projektu z 

inicjatywy Pana Radnego Pana Mariusza Mireckiego. Nie ma tu teraz najbardziej 

zainteresowanego Pana Sołtysa również, tak więc może Pan powtórzyłby tą deklarację odnośnie 

tego procedowania tej uchwały, że jednak nowe okoliczności się pojawiły i jest w koncepcji 

połączenie Dobruta z Tomaszowem. 

Pan Henryk Nosowski: Tak więc, chciałbym słowo dodać do tej pierwotnej mojej opinii. A więc 

to działka jest w lesie, no i właśnie to błędne „zabudowana”, a więc tam nie było jasne określenie, 

a wiem, że ujęcie wody jest wskazane w pobliżu, w centrum Tomaszowa. Ale teraz w sytuacji, 

kiedy nie ma jakiejś tam wizji takiej oczywistej, a nie wiadomo, jak wyjdzie z zakupem działki 

od Pani, która bezpośrednio jest właścicielem naszej nieruchomości w Tomaszowie, to trzeba 

właśnie zabezpieczyć się tym i wyrażam zgodę i opiniuję pozytywnie teraz, jeśli to mogę. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, jeśli chodzi o wykonanie połączenia Dobruta, czyli 

Śniadkowa z Tomaszowem, to również zabezpieczamy w razie awarii hydroforni w Dobrucie o 

wodę pitną. Czyli to jest strategiczne myślenie i cieszę się, że Pan zreflektował się i działamy w 

tym kierunku. Czy są jeszcze jakieś pytania do projektu? Nie widzę. Proszę o wygenerowanie 

głosowania wraz z autopoprawką. 

 

Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa 

własności nieruchomości gruntowej nie zabudowanej położonej w obrębie 0013 Śniadków, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 195 wraz z autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVII/373/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 4 października 2023 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę 



Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej nie zabudowanej położonej w obrębie 0013 

Śniadków, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 195 została przyjęta jednogłośnie. 

 

d) wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa własności 

nieruchomości gruntowej zabudowanej położonej w obrębie 0014 Tomaszów, gm. Orońsko, 

stanowiącej działkę ewidencyjną nr 275/2; 

 

Pan Mariusz Mirecki: Ale ona również jest niezabudowana. 

Pan Sylwester Różycki: Tak, ale to autopoprawką trzeba wprowadzić. Już nie wolno nic robić, 

tylko na sesji, czyli składa Pan wniosek o poprawienie, bo ta działka również jest niezabudowana. 

Czy mógłby Pan? Sprecyzować na jakie cele? 

Pan Mariusz Mirecki: Na plac zabaw konkretnie. Ze względu na to, że to jest Tomaszów, ale 

oddalony od tego centrum Tomaszowa na dobre 1,5 km. Chcąc iść po normalnej drodze. Tam 

koło toru ta droga co jest, tam zawija w kierunku Tomaszowa. 

Pan Sylwester Różycki: Zgodnie ze statutem, również inicjatywa uchwałodawcza Pana Radnego 

Mireckiego została przekazana Panu Wójtowi. Tu również proszę o odczytanie. 

Pan Artur Zasada: To była działka Skarbu Państwa, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Jest w zasobach Krajowego Ośrodka Wsparcia Rolnictwa ta działka. 

 

Przewodniczący Rady Gminy poprosił Wiceprzewodniczącą Rady Gminy Panią Marię Gajewską 

o odczytanie treści pisma (pismo stanowi załącznik nr 3 do protokołu). 

 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję. 

Pan Henryk Nosowski: A więc, ta sama motywacja. Ja byłem na zebraniu wiejskim, jednak 

przekonałem się, mieszkańcy tej części Tomaszowa jednak uważają, że to im będzie przydatne 

na plac zabaw. Proszę bardzo, akceptuję taką decyzję. 

Pan Mariusz Mirecki: Dziękuję bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Szanowni Państwo, jeśli chodzi o procedurę pozyskania tych 

nieruchomości, podjęta uchwała w tej sprawie dużo przyspiesza pozyskanie nieruchomości, tak 

więc bardzo prosimy, aby te wnioski w jak najszybszym czasie wyszły do Krajowego Ośrodka 

Wsparcia Rolnictwa. Tak więc, jeszcze ktoś ma jakieś pytania? Wnoszę autopoprawkę do treści 

uchwały. Zmieniamy zapis w zakresie prawa własności nieruchomości gruntowej zabudowanej 

na prawa własności nieruchomości gruntowej niezabudowanej. Proszę o wygenerowanie 

głosowania. 

 



Głosowano w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę Orońsko prawa 

własności nieruchomości gruntowej nie zabudowanej położonej w obrębie 0014 Tomaszów, gm. 

Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 275/2 wraz z autopoprawką. 

Wyniki głosowania: ZA: 15, PRZECIW: 0, WSTRZYMUJĘ SIĘ: 0, BRAK GŁOSU: 0, 

NIEOBECNI: 0 

Wyniki imienne: ZA (15) Renata Bączek, Karol Białas, Małgorzata Burek, Maria Deja, Maria 

Gajewska, Wiesława Kaczyńska, Mariusz Mirecki, Sylwester Różycki, Adam Stańczyk, Ewelina 

Suligowska, Katarzyna Taras, Monika Wiecheć, Mariusz Wojcieszak, Artur Zasada, Bogdan 

Zdon 

 

Przewodniczący Rady stwierdził, że Uchwała Nr LXXVII/374/2023 Rady Gminy w Orońsku z 

dnia 4 października 2023 r. w sprawie: wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie przez Gminę 

Orońsko prawa własności nieruchomości gruntowej nie zabudowanej położonej w obrębie 0014 

Tomaszów, gm. Orońsko, stanowiącej działkę ewidencyjną nr 275/2 została przyjęta 

jednogłośnie. 

 

10. Wolne wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: W pierwszej kolejności, zgodnie ze statutem, Radni. Pani Ewelina, 

bardzo proszę. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja mam pytanie do Pana Kierownika. Na temat tego placu zabaw na 

parku rekreacji. Tam jedna huśtawka była pęknięta [niezrozumiałe]. Chciałam zapytać, jak długo 

będziemy teraz czekać na zamontowanie tych, bo wydaje się, że to nie są jakieś bardzo kosztowne 

rzeczy, żeby to trwało nie wiadomo ile. Bo to jest potrzebne. To są takie deski. I druga rzecz, 

chciałam zapytać, jak często ta firma, która dba o nasze oświetlenie uliczne, przyjeżdża do naszej 

Gminy i reperuje usterki typu żarówki w lampach. Bo na ulicy Brandta, na ulicy Topolowej to 

jeszcze chwilę i nie będziemy w ogóle mieć lamp, bo ja przyznaję się nie na tym, nie zgłaszam 

przez Internet, tylko zgłaszam to na sesji też uważam, że to powinno być bardzo mocno brane 

pod uwagę. Lampy są cały czas nienaprawione i jest ich coraz więcej. 

Pan Tomasz Rojek: Ale na ulicy? 

Pani Ewelina Suligowska: Na ulicy. Jest to na samej ulicy. [nakładające się głosy] Ja na tamtej 

sesji zgłaszałam, na poprzedniej chyba sesji zgłaszałam. I one są nadal nienaprawione. Od 

tamtego czasu, to mówię, no uważam, że jak na sesji zgłaszam, to też jest ważne. 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo proszę o ciszę, bo naprawdę przekrzykujemy się. Proszę o ciszę. 

Pani Katarzyna chce zabrać głos? 

Pani Katarzyna Taras: Na ulicy Zagórskiej też się te lampy nie palą. 



Pan Sylwester Różycki: Na Zagórskiej też się nie palą. Proszę bardzo, Państwo Radni. Pani 

Małgorzata. 

Pani Małgorzata Burek: Czy jest już podliczony projekt OZE i czy wpłynęły pieniądze? 

Pani Diana Czubak: Nie jest rozliczone, bo była dzisiaj, jedną zmianą była ta właśnie audyty 

expoze, tak to jest cały czas w rozliczeniu. 

Pani Małgorzata Burek: A czy mamy firmę, która będzie robiła przegląd pomp, serwisy? Bo 

nadchodzi zima i trzeba zmienić czas letni na zimowy. 

Pan Tomasz Rojek: O te pompy z tego projektu? 

Pani Małgorzata Burek: No. 

Pan Tomasz Rojek: To jeszcze nie ma. 

Pani Małgorzata Burek: A czy jest już zamontowana pompa w Łaziskach? 

Pan Tomasz Rojek: Tak, montuje się, albo już jest zamontowana. 

Pan Henryk Nosowski: Zamontowana już jest. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Pan Karol, bardzo proszę. Ja mam pytanie Pana 

kierownika. 

Pan Karol Białas: Ja mam pytanie do Pana Wójta, czy do Pana Kierownika, co z placem zabaw 

w Krogulczy Mokrej? Jeżeli Gmina nabywa działki na Tomaszowie, żeby zrobić plac zabaw, 

dlaczego nie możemy przejąć tej działki przy grobach nieznanego żołnierza? 

Pan Henryk Nosowski: Jest postępowanie odwoławcze i dopóki się nie skończy… 

Pan Tomasz Rojek: Czekamy na odpowiedź. 

Pan Karol Białas: Tak wiem, ale mamy działkę do pozyskania, teraz pozyskujemy działki na 

innych miejscowościach [niezrozumiałe] 

Pani Maria Deja: Musisz złożyć wniosek o to, żeby pozyskać. 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy wnioski to są. Od 5 lat. 

Pani Maria Deja: Żeby pozyskać tę działkę? 

Pan Karol Białas: Tu przejmujemy dwie działki pod place zabaw, tam nie można nic? 

Pan Sylwester Różycki: Panie Radny, może Pan iść w drodze inicjatywy uchwałodawczej. Niech 

Pan złoży taką inicjatywę uchwałodawcze i może jak Pan Wójt da negatywną opinię, a spotka się 

z lokalną społecznością, to może da pozytywną. Bo wnioskujemy już jako Radni, już bardzo 

długo, żeby tą nieruchomość pozyskać. Nie wiem, nie widzi Pan potencjału w tej nieruchomości? 

Panie Wójcie? 

Pan Henryk Nosowski: Mówimy o działce, która przylega do cmentarza? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Karol Białas: To jest działka ponad 0,5 hektara. Druga działka jest jeszcze dalej, na końcu 

prawie wsi. 



Pan Henryk Nosowski: Tam nie jest łatwe pozyskanie tej działki, ale będziemy… 

Pan Sylwester Różycki: Ale dlaczego nie jest łatwe? 

Pan Henryk Nosowski: Myśmy tam wystąpili, to w Starostwie dostaliśmy negatywną odpowiedź 

w tej sprawie. No bo oni chyba sami nie do końca jeszcze są dysponentami tej działki. Ale jak 

będziemy drążyć temat. 

Pan Sylwester Różycki: A czy z tym dokumentem można się zapoznać? 

Pan Henryk Nosowski: Pewnie tak. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, czyli rozumiem, że do Pana Tomasza. Panie Tomaszu, czy 

kserokopię tego ... 

Pan Henryk Nosowski: Nie, Pan Tomasz to jeszcze nie zna tego tematu. 

Pan Karol Białas: Jeszcze mam jedną działkę… 

Pan Sylwester Różycki: Ale zaraz chwileczkę, dokończmy temat. To bardzo byśmy prosili o 

kserokopię odmownej decyzji przekazania tej nieruchomości. 

Pan Henryk Nosowski: Jak mi się uda dotrzeć, no bo mamy trudności ... 

Pan Sylwester Różycki: EZD. 

Pan Henryk Nosowski: EZD nie funkcjonuje. 

Pan Sylwester Różycki: Nie działa? 

Pan Henryk Nosowski: No niestety. Nie wiadomo kiedy zostanie wznowione. 

Pan Sylwester Różycki: To wydaje mi się, że u Starosty bardzo szybko to odnajdą. 

Pan Henryk Nosowski: Też tak mi się wydaje. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Karolu. 

Pan Karol Białas: Druga działka jaką można pozyskać bodajże należy do SKR’u. [niezrozumiałe] 

Pan Henryk Nosowski: Proszę wystąpić z inicjatywą… 

Pan Sylwester Różycki: Kolejną inicjatywę, kolejnym wnioskiem. A najlepiej no to z inicjatywą, 

to jest skuteczne. Państwo Radni, proszę bardzo. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Ja do Pana Wójta też skoro już właśnie o pozyskanie od Skarbu 

Państwa działek, ja też składałam wniosek i prosiliśmy na Chronów-Kolonię o pozyskanie 

właśnie na plac zabaw działki 516/1. No i tu już była sprawdzona ta działka i przez Panią Todzię 

i żadnego tu nie ma jakiegoś działania w sprawie tej działki. 

Pan Henryk Nosowski: Trzeba się przypomnieć. 

Pani Wiesława Kaczyńska: No właśnie, czy znowu ponownie składać wniosek. Drugie pytanie 

mam do Pana Wójta, ponieważ na zebraniu Sołeckim padło pytanie, że na naszą właśnie wieś 

zostało przeznaczone 30 tysięcy na frezowanie drogi w stronę lasu w Chronowie i do Państwa …. 

I Pan Wójt miał się zorientować, dlaczego zadanie nie zostało wykonane. Czy coś już? 



Pan Henryk Nosowski: Jeszcze nie, bo tutaj jesteśmy zawaleni robotą, bo musimy te bieżące 

sprawy, ale wszystko, brak personalny Kierownika, który to wtedy przyjmował, to zobowiązał 

się. Dlaczego to nie zostało zrobione? Wiem, że podcięte zostały te gałęzie i czy te wyrastające, 

te krzaki, to są w drodze. Jeżeli są w drodze, no to powinny być sfrezowane, a jeżeli są w działce 

prywatnej, to nie mamy prawa tam nic zrobić. Podejrzewam, że to jest ten problem Pani Radna. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Następne pytanie mam, już jak jestem przy głosie. To mam właśnie 

pytanie od mieszkańców moich sąsiadujących, skoro są Chronowie sołectwo z Chronowa. I taka 

jest pytanie, prośba. Co należy zrobić, Panie Wójcie, jeżeli te cztery mieszkania, które są za mną, 

należą do sołectwa Chronów Wieś, a równomiernie są za mną? Jakie to jest, żeby przeszły na 

Chronów-Kolonia? 

Pan Sylwester Różycki: Na etapie ustalenia statutów. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Jaka jest możliwość, czy to … 

Pan Henryk Nosowski: To chyba geograficzne położenie gruntów, które zostały ustalone już w 

latach wcześniejszych. Ale dobre pytanie. 

Pani Wiesława Kaczyńska: No właśnie, bo to są i w ogóle i karetka czy cokolwiek, oni są za mną 

i to jest takie błędne koło właśnie. Ja jestem Chronów-Kolonia, za mną jest Chronów Wieś. I 

jeszcze jedno pytanie, bo już jak jestem przy głosie, znowu z zebrania właśnie z Chronowa-

Kolonii Górnej. I tam właśnie taka jest prośba i pytanie, bo ponieważ właśnie oni zakupili, no był 

tam Kierownik, tak? Taki ten problem mieli, czy kierownik to rozjaśnił właśnie, że chcieli zakupić 

sprzęt na jakąś zjeżdżalnię do placu zabaw obecnego, bo ten plac jest właśnie dzierżawiony, tak? 

I że nie mogą zakupić, ponieważ działka jest za wąska. I teraz właśnie, tak, tak. I teraz właśnie 

jest taka prośba, bo oni by chcieli tą działkę poszerzyć, że dzierżawca chciałby to, Panie Wójcie, 

jeszcze oddać, tak, użyczyć. I czy to właśnie jest taka szansa, że w takim krótkim czasie można 

to zrobić? Bo wtedy oni nie mogą zakupić i wtedy przepadną im pieniądze z tego, z tej zjeżdżalni. 

Pan Tomasz Rojek: Znaczy się, z tego co uzgodniliśmy no to ta Pani na tym zebraniu… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Ona chciała projekt zrobić za darmo. 

Pan Tomasz Rojek: Tak, zobowiązała się do zrobienia projektu. Ja na drugi dzień dzwoniłem do 

tej Pani i w ciągu dwóch tygodni powiedziała, że ma zrobić projekt. Więc jeżeli będziemy mieli 

projekt od tej Pani, wtedy kontaktujemy się z właścicielem tej działki, wpisujemy umowę o 

użyczenie. Przedłużamy ją i o te kolejne tam metry. I następnie składamy do Starostwa wniosek 

o pozwolenie na budowę. Taka procedura jest. Wszystko musi być po kolei. Najpierw musimy 

mieć prośbę. 

Pani Wiesława Kaczyńska: To taka prośba. No ona się postarała, że szybko to zrobi, tak? 

Pan Tomasz Rojek: Ja tak jak mówię, ja się kontaktowałem, powiedziała, że w ciągu dwóch 

tygodni zrobi. Tydzień mija jeden, mamy jeszcze jeden. 



Pani Wiesława Kaczyńska: Czyli nie ma. Jeszcze ostatnie pytanie już Panie Wójcie. Już jak jestem 

przy głosie, hydranty. To już było w tamtym roku, ja poruszałam, że właśnie dwa czy trzy lata 

temu, czy cztery, miały być zamontowane hydranty i do tej pory nie ma tych hydrantów. To były 

z sołeckich pieniążków chyba te hydranty miały być zakupione. 

Pan Adam Stańczyk: [niezrozumiałe] 

Pan Henryk Nosowski: Są skrupulatnie sprawdzane przez służby Państwowe Powiatowej Straży 

Pożarnej. I my wykonujemy ich zalecenia. I jeżeli nie mamy jakichś tam takich zaleceń, o których 

Pani mówi, no to nie będziemy wybiegać przed orkiestrę, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy o ciszę. Po kolei. Chęć zabrania głosu, naprawdę. 

Pani Wiesława Kaczyńska: I jeszcze dwie lampy solarne. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, nie przekrzykujemy się, nie rozmawiajmy, bo to się nic 

nie nagra. Drodzy Państwo, naprawdę, będzie chaos. Pan Artur, proszę. 

Pan Henryk Nosowski: A lampy solarne… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Miały z sołeckich chyba być zakupione. 

Pan Henryk Nosowski: … to jest tam w stronę… 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak, tak. 

Pan Sylwester Różycki: Ale to jest realizacja Funduszu Sołeckiego, tak? 

Pan Henryk Nosowski: I to było z Funduszu Sołeckiego. 

Pani Wiesława Kaczyńska: Tak. I to było ze 3 lata temu i pieniądze przepadły i tak dopiero się 

mieszkańcy obudzili z taką informacją. Dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Artur, proszę bardzo. 

Pan Artur Zasada: Panie Wójcie, jeśli jesteśmy już przy tych działkach [niezrozumiałe]. Ja już też 

składam parę lat wnioski. 

Pani Barbara Szałas: [niezrozumiałe] 

Pan Artur Zasada: Tak, tak. Po były placu Ochotniczej Straży Pożarnej w Guzowie, tam są, na 

tym placu są trzy działki. I ja składałem kiedyś wniosek. Te dwie działki są odzyskane. A ta jedna 

działka nie jest odzyskana. Ta jedna działka jest działką samoistną. I nie znam numeru, bo nie 

mam przy sobie, ale… 

Pan Henryk Nosowski: No to jesteśmy tutaj w bardzo fajnym transie. A więc Panie Radny trzeba 

tym sposobem wystąpić z wnioskiem i będziemy .... 

Pan Artur Zasada: Ja już składałem wnioski. 

Pan Henryk Nosowski: No to trzeba się przypomnieć, ponowić. Jak będziemy zasiadywać, jak 

będziemy odzyskiwać na rzecz statutowych potrzeb Gminy no to i na to. 

Pani Barbara Szałas: To gdzieś utknęło, bo to było pozyskiwane. 

Pan Artur Zasada: To jedno powiedziałem, Pani może dopowiedzieć drugie. 



Pan Sylwester Różycki: Nie. Cos jeszcze Panie Radny? 

Pan Artur Zasada: Nie, nie, dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Pani Radna, Pani Ewelina? 

Pani Ewelina Suligowska: Tutaj do Pana Kierownika. Czy jest planowana w najbliższym czasie 

równiarka na naszym terenie tu gminnym? Bo na ulicy, ja nazywam ją Sportowej, czyli za 

boiskiem, Orzechowej, jest masakra tam przejechać. Tam nie potrzeba w tej chwili, że Państwo 

przyjedziecie i narzucie znowu tam kruszywa, bo to już jest bezsensowne. Tam potrzeba 

równiarki, która przyjedzie, ściągnie, bo na przykład od strony ulicy Brandta tam już jest tak dużo 

tego, że za chwilę będzie wyżej niż krawężnik i to jest po prostu beznadziejne. Trzeba koniecznie 

jak najszybciej równiarkę, zrównać to najpierw i dopiero później posypać trochę kruszywem, bo 

tam ludzie nie mogą już jeździć. 

Pan Henryk Nosowski: No i chyba tam już i w innych miejscach jest taka potrzeba. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja już proszę się o asfalt na tę ulicę, nie mogę się doprosić, był 

kierownik Pan Grela, tyle razy obiecywał, że projekty będą pisane, miały być z różnych źródeł te 

pieniądze i do dzisiaj ich nie ma. To chociaż proszę o tą równiarkę, żeby coś z tą ulicą, ale jak 

najszybciej zrobić, a nie czekać nie wiadomo ile. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni, czy są jeszcze zapytania? Pani Małgorzata. Proszę o 

ciszę. 

Pani Małgorzata Burek: Świetlica w Zaborowiu, [niezrozumiałe] 

Pan Henryk Nosowski: Tak, odwołał się Pan. 

Pani Małgorzata Burek: Odwołał się? A kiedy będzie rozprawa? 

Pan Henryk Nosowski: W grudniu. 

Pan Sylwester Różycki: Państwo Radni? Nie widzę zapytań. Państwo Sołtysi. Pani Barbara. 

Proszę. 

Pani Barbara Szałas: Wczoraj jestem po świeżej rozmowie z Panią Dyrektor szkoły podstawowej 

u nas w Guzowie. I co? Pani Dyrektor powiedziała, że nie ma już Funduszy. I co się dzieje? Robi 

się bardzo źle u nas na boisku przy szkole. Jest naprawdę duża dewastacja. Jedno to, żeśmy 

przenieśli dwa, zrobili jeden plac zabaw z dwóch na jeden. [niezrozumiałe] Okazuje się, że nie 

upłynęło dwa tygodnie, są już połamane deseczki tam. Dostęp ma młodzież, która jest spoza 

naszego terenu i dewastuje nam, jak to ująć, ponad nadmiar. Jest ogrodzenie zrobione. 

Rozpracowali, rozdemontowali te panele tam, wchodzą tam. I co? Jest na bieżąco. Wycięte w tej 

piance na boisku takie kwadraty nożem. Co my możemy dalej zrobić? Albo to, nie wiem, 

zamykać. Będzie czynny w ramach szkoły tylko i zamykać. No nie możemy pozwolić na to, bo 

już my nie mamy pieniędzy, żeby to dokładać. 



Pan Adam Stańczyk: Ale była, jeśli się mogę wtrącić. Był wniosek od Komisji o rozszerzenie, o 

zmodernizowanie monitoringu. Bo te kamery po prostu są już stare, bardzo no nie ściągają. 

Pani Barbara Szałas: Tylko, że szkoła nie ma funduszy na to. 

Pan Artur Zasada: Nie ma funduszy. 

Pani Diana Czubak: Znaczy, ja mam inną propozycję, bo z innego… 

Pani Barbara Szałas: Albo betonami tam z tamtej strony ogrodzić. 

Pani Diana Czubak: Nie, nawet nie chodzi o nakład, chodzi o sam sposób. I tańczy może i … 

może można wprowadzić coś takiego jak foto-pułapki, tak? Najzwyczajniej w świecie. To są 

koszty naprawdę około 500,00 zł, gdzie powiedzmy raz się coś sfotografuję, raz nie, ale mówię, 

dowód na dewastację jest. 

Pani Barbara Szałas: [niezrozumiałe] No naprawdę jest mi szkoda tej Pani Dyrektor, bo wkłada 

tyle siły, tyle serca tam, a to się dzieje… [niezrozumiałe] Ja sama wyganiałam, spotkałam się z 

nimi, przejściem z młodzieżą, no ale sama nie zadziałałam. 

Pan Artur Zasada: Ale nie z naszego terenu wtedy, tak Pani Basiu? 

Pani Barbara Szałas: Tak, nawet zajeżdżają na parking i po prostu idą tam, bo tam jest dojście, bo 

tam jest cicho. 

Pan Sylwester Różycki: Kolejny temat? 

Pani Barbara Szałas: Słucham? 

Pan Sylwester Różycki: Kolejny temat ma Pani jeszcze? 

Pani Barbara Szałas: Nie, tylko to, bo miałam działki i to. 

Pan Sylwester Różycki: A jeśli są dewastacje, no to na policję trzeba zgłaszać i ubezpieczeniem, 

tak? 

Pan Henryk Nosowski: Przede wszystkim. 

Pani Barbara Szałas: No, a jak nie mamy sprawcy? 

Pan Sylwester Różycki: No to niech ustalają. Policja jest od tego. 

Pani Barbara Szałas: Po prostu ja tylko proponuję, żeby wspólnymi siłami coś pomóc, bo 

szkoda…. 

Pan Wojciech Brodowski: Policja przyjeżdża tylko pod sklep, od chłopaków tylko po 50 złotych 

wezmą. A tam ich nie interesuje. A my dokładamy tylko do budżetu, do powiatowego, a oni nic 

nie robią… 

Pan Sylwester Różycki: Bardzo prosimy, Pani sołtys. 

Pani Marianna Sadownik: Jeżeli jesteśmy właśnie przy równiarce, bardzo proszę o równiarkę do 

Chronowa. Był robiony nowy tor, tam wywieziona jest ta droga, ale jest bardzo nierówna i ludzie 

proszą. Jest okres taki jeszcze ciepło, jest ciężko przejechać. 



Pan Henryk Nosowski: Tak, tak, Pani Marianno, to jest właśnie, kompletujemy potrzeby, bo 

przyjedzie równiarka, żeby ona miała cały dzień, co robić [niezrozumiałe] 

Pani Marianna Sadownik: Dobrze by było jeszcze Panie Wójcie, żeby zniknęły te zastawki przez 

ten most, co jest zastawione. 

Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, zastawki. Prosimy o ciszę. Prosimy o ciszę. Państwo 

Sołtysi. Bardzo proszę, Państwo Radni. Panie Wójcie, odnośnie tych zastawek, to może od razu? 

Pani Marianna Sadownik: Na tym moście. Ludzie nie dają za wygraną, bo jest ... 

Pan Artur Zasada: Temat powraca. 

Pani Marianna Sadownik: Temat powraca sukcesywnie. 

Pan Henryk Nosowski: Ale mówi Pani o wiadukcie kolejowym? 

Pani Marianna Sadownik: O wiadukcie, tak właśnie po tym wiadukcie. 

Pan Henryk Nosowski: Proszę Pani, no to jest sprawa sporna. Nas nie stać na to, żeby 

wyremontować wiadukt i ponieść jakieś nie wiadomo jakie koszty. 

Pani Marianna Sadownik: Tak, ale częściowo kolej już tam zrobiła, też już zrobiony. 

Pan Henryk Nosowski: To niech kolej wystąpi do nas o przejęcie, ale w stanie… 

Pan Sylwester Różycki: Ale chwileczkę, co kolej zrobiła tam na tym moście? 

Pani Marianna Sadownik: Nad torami jest zrobiona, chodzi o te barierki, są zrobione nowe. Tylko 

brakuje z jednej strony i z drugiej strony. A środek jest zrobiony nad torami. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli coś, jakieś inwestycje kolej ponosi, tak? Dobrze. Pani sołtys? 

Pani Renata Czubak: A ja do Pana kierownika z prośbą, bo już 4 lata leży ta moja prośba gdzieś 

tam o numerację domów, bo naprawdę nie ma karetka ani policja nie może znaleźć niektórych 

numerów. 

Pan Tomasz Rojek: Ale chodzi o jakieś tablice informacyjne? 

Pani Renata Czubak: Tak, o tablice. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, wniosek przyjęty. 

Pani Renata Czubak: Gozdków oznakowany, Łaziska, wszystkie, a jakimś dziwnym trafem 

Zaborowie zostało nieoznakowane 4 lata. 

Pani Renata Bączek: W Łaziskach nowe się robią, czy nie? 

Pani Renata Czubak: Gdzie nowe? W Zaborowiu niech będą najpierw, dopiero Łaziska. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, wniosek Pan Wójt przyjął. Proszę bardzo, Pan Adam. 

Pan Adam Stańczyk: Ja chciałbym przygotować do tej biblioteki, co to Dyrektor Biblioteki mówił 

i poszły te pieniądze, że tam była dewastacja mienia i przy wejściu do biblioteki. Czy monitoring 

nie obejmuje tego? Tutaj ten Urzędu Gminy? 



Pan Sylwester Różycki: Dlatego tego typu, zabezpieczenie się przed tego typu dewastacjami to 

tylko i wyłącznie ubezpieczenie konkretne i skuteczne i dobrze podpisana umowa z 

ubezpieczycielem. Jeśli chodzi o kamery, no to ... 

Pan Adam Stańczyk: Jakieś kamery wokół są, tak? 

Pan Artur Zasada: Nie, tu nie ma kamer. 

Pani Ewelina Suligowska: Wokół nie ma. 

Pan Adam Stańczyk: Takie miejsce jak Urząd Gminy nie ma kamer? 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, system do monitoringu w środku jest. 

Pan Henryk Nosowski: Tak. System alarmowy w środku jest i tutaj… 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy monitoring. No jest klatka przecież monitorowana. 

Pan Henryk Nosowski: No i alarm też. 

Pan Sylwester Różycki: Dokładnie. A to jest część budynku przecież. 

Pani Ewelina Suligowska: A przydałoby się nawet teraz, pozwolę sobie, okamerowanie nie tylko 

samej biblioteki, bo sama też byłam uczestniczką kolizji, którą spowodowałam, cofając tutaj. 

Bardzo często są teraz na tym parkingu koło Urzędu, który powstał, że często samochody 

osobowe stają wzdłuż ulicy Szkolnej, tak jak jest i tam często są właśnie cofania. Niektórzy 

szybko odjeżdżają, niektórzy zostają. I tu by się przydało, pod takim zasięgiem. 

Pan Sylwester Różycki: Ale system jest. Jest system, jest rejestrator, wszystko jest. A koszt 

kamery i kabla to nie jest dużo, nie jest duży koszt. Dobrze, Państwo sołtysi? Pan jeszcze 

widziałem. Pani Barbara, pierwsza była. 

Pani Barbara Prokop: Ja chciałam zapytać, czy w tym roku jest planowany odbiór eternitu? W 

zeszłym roku było wpisywane na listę, eternit do utylizacji. 

Pani Barbara Szałas: I folii gospodarczej. 

Pan Tomasz Rojek: Wnioski składamy do… 

Pani Barbara Prokop: No były składane w zeszłym roku, wpisywane na listę. 

Pan Adam Stańczyk: W tym roku była dotacja do tego? Była. 

Pani Diana Czubak: Nie, w ramach własnych środków, ale wydaje mi się, że tam jest podpisana 

umowa jeśli chodzi o … 

Pan Sylwester Różycki: Znaczy, z budżetu Gminy chyba finansowaliśmy, tak? 

Pani Diana Czubak: Tak. Wydaje mi się, że coś koło 50 000. 

Pan Henryk Nosowski: Wnioski wpływają i w zależności się od kolejności, ile nam starczy 

pieniędzy, tyle będzie zutylizowane. 

Pani Barbara Prokop: Bo w tym roku na terenie Dobruta chyba nie było w ogóle odbierane. 

Pan Tomasz Rojek: Ale był, osoby składały wniosek? 

Pani Barbara Prokop: Tak. Bo były składane wnioski. Osobiście też składałam. 



Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Wniosek Pan Wójt sobie zanotował. 

Pani Barbara Prokop: Tak, jeszcze chciałam zapytać, czy to oświetlenie do Wszystkich Świętych 

u nas tam tej, te lampy będą zakupione, założone? [niesłyszalne] 

Pan Henryk Nosowski: Dzisiaj pieniądze zostały zabezpieczone w budżecie, więc będzie 

naprawione. 

Pani Barbara Prokop: No bo jest naprawdę no, teraz ciemno się wcześniej robi, a od 26 sierpnia 

jesteśmy bez oświetlenia ulicznego. 

Pani Diana Czubak: Umowa na azbest jest z 22 maja zawarta na 50 000, więc jeśli… będzie 

wykonane, o może tak powiem. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli można jeszcze składać wnioski Panie Kierowniku, nie wie Pan jak 

to wygląda, może? 

Pan Tomasz Rojek: Nie wiem ile tych wniosków wpłynęło, ale… 

Pan Sylwester Różycki: Czyli bezpośrednio musiałaby się Pani skontaktować z Panem 

Tomaszem. 

Pan Tomasz Rojek: Ale na bieżąco widzę, że wpływają te wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli można składać? Proszę o ciszę, naprawdę. Czyli można jeszcze 

składać wnioski? 

Pan Tomasz Rojek: Znaczy się, wpływają wnioski. 

Pan Sylwester Różycki: Wpływają. 

Pan Tomasz Rojek: A czy kwota została już rozdysponowana, nie wiem. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Pani sołtys, trzeba złożyć wnioski. Wnioski są dostępne na 

stronie internetowej. Ja chcę Pani w wersji papierowej to do Pana Tomasza. 

Pani Barbara Prokop: Złożony był wniosek w zeszłym roku na ten… 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. A ma Pani jakąś informację, czy został uwzględniony, 

nieuwzględniony? 

Pa Adam Stańczyk: Takiego czegoś nie było nigdy. Nie dostawaliśmy potwierdzenia, że będzie 

uwzględniony czy nie. 

Pan Sylwester Różycki: Czyli każdy czeka, składa i czeka, tak? Dobrze. Pani Sołtys, proszę 

bardzo. 

Pani Marianna Michałowska: Ja tu chciałam nawiązać do słów Pani Eweliny. Oczywiście bardzo 

dobrze, że każdy się o swoje upomina, ale upomnę się i ja o swoje. Jak tu usłyszę ile się inwestuje 

w Oronkę, a ile w nasze Łaziska, no to coś jest nie tak. My tam łatamy wszystko tym Funduszem 

Sołeckim. Bo z tego. I mówię, zaraz przy okazji wnioskuję o nagrodę dla naszego prezesa. Odkąd 

został prezesem, tak mówię, zmieniło się, pod barem nie ma młodzieży, a bywały kiedyś 

awantury, draki. Dzieciaków, o Pan Wójt był na zebraniu to widział, było pięćdziesięcioro na 



treningu. W tej chwili już jest siedemdziesiąt. I robi to za darmo. Na Orliku też nie ma żadnego 

pracownika. Potrafił sobie zorganizować i młodzież, że pomagają, koszą i tak dalej. Naprawdę 

zasłużył ten człowiek na nagrodę. No i prosiłabym o jakieś większe finansowanie, bo do tej pory, 

to mówię, stara się o sponsorów. W zeszłym roku był tu mniej, to głównie sponsorzy. I mówię, 

nie było takiej imprezy w Łaziskach od czasu upadku PGR. W tym roku też był. Naprawdę proszę, 

żeby nas doceniono. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękujemy. Proszę bardzo. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Panie Wójcie, ja do Pana Wójta, odnośnie hydrantów. Pisałam też 

wniosek do budżetu, 3 lata temu bodajże, o wystawienie przynajmniej dwóch hydrantów na daną 

wieś. Czy to można zrobić, czy nie? 

Pan Henryk Nosowski: Kiedy wodociąg jest budowany to już jest, z projektu wynika, gdzie mają 

być hydranty. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Nie chodzi o przeniesienie, tylko chodzi o wystawienie trochę do 

wierzchu. Na innych wsiach na przykład są, w innych Gminach. 

Pan Henryk Nosowski: Proszę Pani, to jest inny system. Jak są hydranty, które są, widać ich na 

wierzchu, to takie są. Ale są też ujęcia przeciwpożarowe, które są schowane w studzienkach i 

straż pożarna wie o takich miejscach, podjeżdża, zapina swój bocianek i korzysta z tego. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Tak, tylko najczęściej jak u nas gdzieś jest pożar w danym naszym 

terytorium tutaj, to podjeżdżają tylko pod straż i jest kolejna na przykład. Nie mają gdzie indziej, 

bo albo nie ma klucza, nie ma czegoś, więc nie wiem ... 

Pan Mariusz Mirecki: To tam macie źle oznakowane gdzieś, bo [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę. 

Pan Henryk Nosowski: Teraz przy kolejnej inspekcji straży pożarnej właśnie przekażę to co Pani 

Radna Kaczyńska, co Pani mówi ... 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Do straży mogę też napisać, że… 

Pan Sylwester Różycki: Pan Radny, proszę bardzo. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Jeszcze tylko jedno. 

Pan Sylwester Różycki: Już tylko ciągle odnośnie tej straży. Pan Radny. 

Pan Adam Stańczyk: [niesłyszalne] bo wiem, że taka inspekcja była. I było takie zawarte 

porozumienie, [niesłyszalne] że co najmniej te dwa hydranty w dobrze dostępnych miejscach 

będą wystawione do góry. Z tych podziemnych będą przerobione na nadziemne. Bo te podziemne 

w dużej rzeczy są od dłuższego czasu nie do użycie, bo tam wchodzą krety [niezrozumiałe]. I te 

studzienki są po prostu często gęsto w polu, często są przyorane, przysypane, niedbane 

[niezrozumiałe] 

Pan Mariusz Mirecki: [niezrozumiałe] wielkie koszta takich hydrant wymienić [niezrozumiałe] 



Pan Henryk Nosowski: To raczej kwestia oznakowania i poprawy jakości oznakowania miejsca 

tego. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Artur. 

Pan Artur Zasada: Ale Panie Wójcie, dwa lata temu u nas właśnie koło figurki i koło kapliczki, 

zostały wysunięte te bocianki. Są na wierzchu. I częściowo to robiła Gmina. 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy. 

Pan Marzena Jędrzejczyk: Drugie jeszcze pytanie takie, bo na zebraniu Sołeckim u nas było 

wzmianka odnośnie bezpańskich psów. Teraz znowu na terenie Chronówka, jadąc kiedyś 

wieczorem późnym, są trzy nowe psy. Dosyć duże są te psy. Nie wiem, czy to ktoś puszcza, czy 

komuś te psy uciekają. Co najlepiej zrobić Panie Wójcie? 

Pan Henryk Nosowski: Trzeba ich odłowić. Każdy bezpański pies… 

Pani Marzena Jędrzejczyk: No właśnie, bo dzwoniąc o odłowienie psów jest wielki zawsze 

problem, bo nikt tego przeważnie nie robi. Są koszty. Koszt jednego psa jaki jest teraz? 3000 

podobno. 

Pan Henryk Nosowski: Coś w tej cenie. Tak. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: I gdyby był właśnie poruszony ten temat, nie wiem czy ta Pani, która 

wtedy mówiła, czy te psy zostały odłowione, czy nie, czy do tej pory latają. Nie mam pojęcia, na 

razie nic nie mówi. Ale poprosiłam [niesłyszalne]. Dobrze. Dziękuję bardzo. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę. Pan Sołtys. 

Pan Sylwester Wójcik: Panie Wójcie, na zebraniu wiejskich mieszkańcy prosili o pomoc w 

wycięciu krzaków przez Powiat, bo u nas jest bardzo niebezpiecznie na zakręcie. Tam nikt o to 

nie dba. Tam jest zgłaszane non stop i tam jest naprawdę co roku odwieczny problem z 

wycinaniem krzaków. 

Pan Henryk Nosowski: Mówimy o Ciepłej na drodze powiatowej? 

Pan Sylwester Wójcik: Tak, to jest powiatowa droga, ale to jest przy tej studni głębinowej. I 

mieszkańcy też prosili o uprzątnięcie tej działki właśnie tam, gdzie mamy tą studnię głębinową, 

tam z tych krzaków. To jest gminne już. I tam mamy też hydrant, który był zrobiony z Funduszu 

Sołeckiego, naziemny właśnie tak można zrobić. I o oznakowanie tego hydrantu. Następne jest 

przy szkole. Też mamy takie zakrzaczenie, że ta szkoła to już niedługo zarośnie. Tam jej nie 

będzie w ogóle widać. 

Pan sylwester Różycki: Tylko, że to jest działka prywatna, tak? 

Pan Sylwester Wójcik: Tak, część prywatne, ale wchodzą gałęzie już są na szkole. 

Pan Sylwester Różycki: To już było zgłaszane. To Pan Bogdan też zgłaszał pisemnie. 

Pan Sylwester Wójcik: Tam jest po prostu coś okropnego. 

Pan Sylwester Różycki: To Pan Bogdan pisemnie zgłaszał niejednokrotnie. 



Pan Sylwester Wójcik: No ale zgłasza się, mówimy, i Pan Bogdan i ja i tu i wszędzie. Tu nie ma. 

Tu nie ma nic po prostu z tym. [niesłyszalne] 

Pan Józef Bakuła: Byliśmy tam na miejscu, oglądaliśmy to, wyślemy kosiarkę i wyczyścimy ten 

róg. 

Pan Sylwester Wójcik: Ten róg. No najważniejszy ten róg. 

Pan Józef Bakuła: Oglądaliśmy też drogę, o którą Państwo wnioskowali, żeby wysypać patelnię 

kruszywa, tam jest potrzeba taczka, dwie, może trzy, na pewno nie patelnia. Bo się nie będzie 

dało przejechać. 

Pan Sylwester Wójcik: Wiem. Ja wiem, bo i ta druga, no ale był Pan na zebraniu. Wiem, że to nie 

pójdzie patelnia, bo jest i druga ta droga taka, polną co mamy, to też tam by były troszkę no. Może 

nie pójdzie patelnia nawet na te dwie drogi. Bardzo proszę, dziękuję. 

Pan Sylwester Różycki: Dziękuję. Proszę bardzo. 

Pani Justyna Mazur: Panie Wójcie, ja mam takie pytanie, na tej Krogulczy tutaj z miejscowości i 

z drogi gminnej wyjazd na starą siódemkę. No i łączące się dwa chodniki. Rozmawiałam z Panem 

Kierownikiem, ale to Kierownik Grela od poprzedniego roku obiecuje, obiecuje, nie wtedy, nie 

wtedy, wtedy zima, wtedy coś tam, nic się nie dzieje. Za chwileczkę opady, tam jest załamana 

część asfaltu, obniżony poziom chodników. Nie ma do przystanku dzieci, żeby przejść, czy dzieci, 

dorośli, wszystko jedno, muszą wychodzić całkowicie na asfalt bo nawet nie… 

Pan Józef Bakuła: Czyli co jest do zrobienia? Przepust? 

Pani Justyna Mazur: Nie przepust, tylko jest na … 

Pan Henryk Nosowski: Nie przepust, wyjazd na drogę Wojewódzką. 

Pani Justyna Mazur: Tak. 

Pani Ewelina Suligowska: Koło figurki. 

Pani Justyna Mazur: Tak. 

Pan Karol Białas: Odwodnienie [niezrozumiałe] już kilkanaście razy, żeby zrobić… 

Pani Justyna Mazur: A może trzeba pomyśleć, bo to miało być, że to kiedyś była droga krajowa, 

to się nie da. To są z Generalną inne sprawy. Teraz jest droga wojewódzka. Może należałoby po 

raz kolejny ruszyć temat poszerzenia tego wyjazdu w jakiś sposób? 

Pan Henryk Nosowski: Poruszymy. Już nie wiem czy to nie jest poruszone, to odnowimy to. 

Pani Justyna Mazur: No bo u nas jest kilka firm transportowych, gdzie wjeżdżają po prostu, no 

muszą dojechać do posesji i są ciągle te pobocza zarywane. Bardzo niebezpiecznie. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze. Dziękujemy. Pani Marzena? Jeszcze raz. 

Pan i Marzena Jędrzejczyk: Powiem o koszeniu placu zabaw i przystanków. Dzieci do szkoły 

teraz poszły, przystanek do tej pory nie był pokoszony jeszcze. Droga powiatowa pokosiła 

pobocze, a przystanek został zostawiony, no bo to do nich nie należy. Plac zabaw, nie pamiętam 



kiedy był koszony. Albo mój mąż, albo mieszkaniec, ktoś sam i po prostu kosimy. Nie wiem po 

prostu czy tak powinno być. Na pewno nie mój tylko plac zabaw, nie był na pewno większości 

osób. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. 

Pani Mieszkanka: Chciałam zapytać, kto jest odpowiedzialny za pozwolenie i wieszanie banerów 

przedwyborczych na placówkach szkoły, straży, boiska? Bo tu mieszkańcy są, tak, to jest 

uważam, że powinniście się Państwo tym zająć. Więc mam nadzieję, że jakieś pytania i 

odpowiedzi uzyskam. 

Pan Sylwester Różycki: No jest konkretne pytanie, Panie Wójcie. 

Pan Henryk Nosowski: Ja nie dosłyszałem. 

Pan Tomasz Rojek: Banery na miejscach publicznych. 

Pani Mieszkanka: Nawet zdarzyło się Panie Wójcie, że naprzeciwko Pana gabinetu był 

powieszony plakat wyborczy na samym ogrodzeniu szkolnym. Został on zdjęty. Ale kto jest 

odpowiedzialny za pozwolenie? 

Pan Józef Bakuła: Nie zawsze pytają o pozwolenie, natomiast [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę o ciszę, proszę o ciszę. 

Pani Ewelina Suligowska: Mogę zabrać głos? 

Pan Sylwester Różycki: Pani Ewelina bardzo proszę. 

Pani Ewelina Suligowska: Padło też jeśli chodzi o ogrodzenie na przykład sportowe. Wierzcie 

Państwo, że nikt nie pytał o to, czy może, a my nie jesteśmy w stanie tego, że tak powiem, 

nadzorować, bo nie mamy okamerowania. Bo podjeżdżają wieczorem, nocą… [niezrozumiałe] 

Pan Tomasz Rojek: Trzeba zadzwonić do Komitetu Wyborczego dla tej partii, która to powiesiła 

i poinformować, żeby zdjęli. 

Pan Sylwester Różycki: I zgłosić wniosek o naruszenie. 

Pan Tomasz Rojek: I oni przyjadą i mają obowiązek odebrać. 

Pan Sylwester Różycki: Tak. 

Pan Józef Bakuła: Jeszcze 10 dni takiego bałaganu będzie. 

Pan Sylwester Różycki: Drodzy Państwo, proszę się nie przekrzykiwać. Proszę bardzo. Pan 

sołtys. 

Pan Michał Kapusta: U nas w Helenowie wraca temat śmieci przy wyjeździe z Helenowa w lesie. 

Tam stoją samochody, tam jest takie sporne miejsce, bo jest Radom i Szydłowiec. Możliwe jest 

tam zainstalowanie fotopułapek jakich właśnie, albo czegoś takiego? Tylko żeby ktoś też 

sprawdzał te fotopułapki, bo [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: A to są Lasy Państwowe, czy to są prywatne lasy? Jak to jest? 



Pan Mariusz Mirecki: Proszę Państwo, ja wam powiem jak jest. Wystarczy jak jest już tylko 

tabliczka, że jest kamera. Powiem Wam, że zwraca uwagę. Czyściutko, praktycznie nie ma 

śmierci. Wystarczy tabliczkę zamontować, że jest monitorowane. 

Pan Michał Kapusta: To może w tę stronę trzeba iść. 

Pan Sylwester Różycki: Pan Adam, proszę. 

Pan Mariusz Mirecki: Tam jest naprawdę problem, tam jest tyle tych śmieci, że aż oczy bolą. 

Pan Adam Stańczyk: Ja jeszcze właśnie skoro rozmowa o tych śmieciach. Miałbym taką prośbę, 

żeby zająć się taką sprawą, bo no chodzi o śmieci w strażach pożarnych. Po prostu nie mamy 

koszy. Nie mamy żadnych koszt. No tak na podstawie tego porozumienia, dopóki był sklep 

korzystaliśmy z uprzejmości, która miała sklep i tam te śmieci, żeśmy podrzucali. Na obecną 

chwilę nie mamy co z tym robić. Czy nie istnieje jakaś możliwość… 

Pan Sylwester Różycki: Podpisania umowy. 

Pan Adam Stańczyk: No umowę. Ale umowę kto będzie za to płacił? 

Pan Sylwester Różycki: No to jest straż. 

Pani Ewelina Suligowska: My na przykład na stowarzyszenie jeśli chodzi mamy swoją i śmieci 

to płaci Oronka. 

Pan Adam Stańczyk: Ale u was jest większe przepustowość ludzi i w ogóle. [niezrozumiałe] Czy 

istnieje jakaś możliwość wydzierżawienia, wykupu kosza, żeby nam zabierali w ramach budżetu 

Gminy, czy nie? Bo nie ma tego dużo, jest naprawdę 4 strażnice. 

Pan Henryk Nosowski: Chodzi o Was? 

Pan Adam Stańczyk: Chodzi o, mamy ten sam problem czy to w Tomaszowie.. Nie wiem 

Tomaszów chyba też nie ma nie? 

Pan Mariusz Mirecki: Jako straż korzystamy ze świetlicy. 

Pan Adam Stańczyk: Ale jest Chronów, jest Orońsko, prawdopodobnie jest ten sam problem. 

Pan Sylwester Różycki: Prosimy o ciszę. Wniosek został złożony, tak? Panie Adamie. Złożył Pan 

wniosek o rozpoznanie sytuacji? 

Pan Adam Stańczyk: O rozpoznanie jak to [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, no to już dotarło. Pan notuje, notuje skrzętnie tutaj, widzę. Panie 

Sołtysie, proszę. 

Pan Michał Kapusta: Ja bym też chciał, żeby Wójt może zainicjował połączenie Helenowa z 

Tomaszowem chodnikiem właśnie przez ten las, który jest zaśmiecany. Bo to jest taki krótki 

odcinek, dzieci wracają ze szkoły, jest tam trochę niebezpiecznie. 

Pan Sylwester Różycki: Tam szybko samochody jeżdżą też. 

Pan Michał Kapusta: Tak, teraz jest duży ruch. 

Pan Mariusz Mirecki: Przystanek będzie niedługo. 



Pan Michał Kapusta: Tak, przystanek kolei. 

Józef Bakuła: Chodnik wybudować. 

Pan Sylwester Różycki: Droga powiatowa. I to jeszcze Powiat Szydłowiec i jeszcze Radom, tak? 

Pan Adam Stańczyk: Ale też będzie leciał na terenie drogi wojewódzkiej [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Aha. Dobrze. Państwo Radni, pytania? 

Pan Mariusz Mirecki: Tak. Jeszcze mam jedno pytanie. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę Panie Radny. 

Pan Mariusz Mirecki: Panie Wójcie, kiedy zostanie ogłoszony przetarg na remont drogi Syberów-

Tomaszów? 

Pan Henryk Nosowski: [niezrozumiałe] trzeba to kontynuować, odmulić rów. 

Pan Sylwester Różycki: Tam wskazywaliśmy, że jest działka i było sprawdzane, że to jest rów, 

tak? Że w pierwszej kolejności na to przydałoby się udrożnić po prostu ten rów. 

Pan Mariusz Mirecki: Jest działka, która, taka użyta działka, w której jest rów. 

Pan Henryk Nosowski: Spotkamy się tam na miejscu [niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: No Państwo Radni? Nie widzę. Państwo Radni nie chcą. Pani Diana, 

bardzo proszę. Pani Skarbnik. 

Pani Diana Czubak: Tak. Ja tak, mam trzy punkty. O tym, co było. Jeśli chodzi o świetlicę tutaj i 

degradacji pracowników, w żadnym wypadku nie było tam degradacji, tam intencja była tego 

typu, że to są jednostki organizacyjne jednoosobowe. I tam się pojawiał problem, ta osoba była 

na zwolnieniu lekarskim, na urlopie. Najgorsze były przypadki, jeśli chodzi o zwolnienia 

lekarskie, bo tam nie było osoby, która mogłaby podpisywać jakiekolwiek sprawozdania, 

przelewy i tego typu. Najgorszym przypadkiem były, kiedy osoba przeszła 30 grudnia na 

emeryturę, a sprawozdania są wszystkie na 31 grudnia. I uwierzcie mi Państwo, ile było wyjaśnień 

tego typu, że jest jednostka, a nie ma pracownika i nie ma kto tego podpisać. To jest, no mówię, 

to są tego typu… 

Pani Maria Deja: Czyli według to jest zasadne, żeby tak to… 

Pani Diana Czubak: Tak. Dokładnie tak. Ja mówię, nie ma… tutaj jeśli chodzi o bibliotekę i gdzie 

są filie, tu może być rotacja między jedną jednostką a drugą, prawda? Bo tutaj jest przesuwanie, 

zastępowanie się. A w przypadku jednoosobowej jednostki, no to, mówię, sami zobaczcie jak to 

jest. Idę na zwolnienie, no i kto ma mi co podpisać, tak? 

Pan Sylwester Różycki: Tak. No tak. Ale tutaj precyzując jeszcze, to uchwała była z intencji Pana 

Wójta, zwrócił się do Radnych i Radni rozumieli te argumenty. Tak więc nie wiem skąd ta 

negatywne wypowiedzi Pana Dyrektora. 



Pani Diana Czubak: Jeśli chodzi o pracowników, jeśli mówię od takiej strony finansowej oni nie 

zostali zdegradowani, tak? Oni zostali cały czas w swoim umocowaniu w tym co robią. 

Powiedzmy zostali do takiej, no musieli, muszą komuś podlegać, tak? Ale to jest… 

Pan Mariusz Mirecki: Ja tutaj wtrącę, bo ja do tego dążyłem. Dlaczego? Dlatego, że kiedyś tutaj 

Pani Szymańska nam referowała coś i była właśnie rozmowa o kierownikach i po prostu 

pozbawienia tych Pań kierownictwa. I nic nie mówiła, że coś jest nie tak. Ja zrozumiałem, że 

rzeczywiście tak jest. Że jest dobrze, tu Pani sprostowała, bo. 

Pani Maria Deja: Czyli dobrze zrobiliśmy, tak? Ale teraz, nie wiem, ja może głupio myślę, ale 

kierownik na, ostatnio było na telefon. Ja myślałam, że będzie w ramach oszczędności, będzie 2 

godziny, 3 razy tygodnie po 2 godziny, że to będzie po prostu, no bo skoro starczyło na telefon, 

to starczy i te 6 godzin. A tutaj widzę, że kierownik po prostu, to jest nowa funkcja, to jest nowa 

osoba, to jest na, dlatego byłam mocno zdziwiona, dlatego, że dlaczego kierownik musi być. Nie 

wiem, czy kierownik też jest Pani w Tomaszowie, czy jest też kierownikiem. 

Pan Henryk Nosowski: Też. No bo dzisiaj to potwierdzone jest. Też jest kierownikiem. 

Pan Sylwester Różycki: Dlaczego ta funkcja nie jest wykazana na stronie BIP-u? 

Pan Henryk Nosowski: Nie wiem, to już trzeba do Dyrektora zadać. To jest samodzielna jednostka 

i on odpowiada. 

Pani Maria Deja: Samodzielna jednostka w Łaziskach , która w ostatnim czasie no zupełnie i … 

To co mówił Pan Dyrektor, to mówił, ale my jeździliśmy z Komisjami, my jeździliśmy tam i tam 

wiecznie była kartka, że przerwa, że nie ma, że przerwa, a Pan mówi, że normalnie 

funkcjonowała. Owszem, pieniądze były brane za te 15 godzin, ale faktycznie to Pana tam wtedy 

nie było po prostu. No nie da się tego ukryć, no. To wszyscy wiemy. 

Pani Diana Czubak: Jeśli tak, ja powiem tak, teraz wrócę do tego, co mamy obecnie. Tu Pani 

Ewelina mówiła o wymienieniu ławek i tak dalej. Uwierzcie mi Państwo, my na tą chwilę 

jesteśmy na, na wyczerpaniu budżetu. Na tą chwilę, tak jak już powiedziałam, brakuje nam około 

150 000,00 zł na, jeśli chodzi o wynagrodzenia dla takiego przepracowania, prognozowanego 

wykonania, tak? Następnie tutaj padły też o psach. Nie mamy już budżetu na psy. Te 50 000,00 

zł, które było dołożone, tych pieniędzy już nie ma. Na tą chwilę, dzisiaj wpłynęła faktura na 

remont samochodu OSP Chronów. Remont miał być wykonany w roku poprzednim, gdzie był 

szacowany na 6 000, teraz jest o 12. Więc tutaj zaczynają nam się pojawiać wydatki, Cały czas 

wnioski wpływają i my na to chwilę nie mamy źródła zewnętrznego do finansowania. Ale 

uwierzcie mi, nie ma. Ja czasami przesuwam po 500,00 złotych, po 200, żeby złatać braki. 

Pani Ewelina Suligowska: Dlatego, że ta suma niepotrzebnie była zdjęta, moim zdaniem. 

Pani Diana Czubak: Ale to są tego typu, my się na tą chwilę z czymś takim borykamy, tak? Więc 

mówię, chwila oddechu, bo mówię, trzeba usiąść, przeanalizować inwestycje, będzie 



realizowana, nie będzie, w jakim etapie. I to wszystko trzeba po prostu pozbierać do jednego 

worka i rozdzielić naprawdę, w pierwszej kolejności na wynagrodzenia i będzie za chwilę energia, 

tak? Bo mówię, były takie plany na poprzednich sesjach, że to jest zabezpieczenie do około 

października/listopada, ale mówię, to jest, zaczyna się za chwilę nowy sezon grzewczy. To 

wszystko za chwilę ruszy, tak? I tu, no mówię, w pierwszej kolejności, mówię, zabezpieczałam i 

wynagrodzenie i mówię, to, co nam jest potrzebne, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: Ale z tego, co Pani mówiła, zaraz znowu jest burza pytań i nasuwa się 

takich do wszystkiego. Ogrzewanie, tak? Oszczędzanie ogrzewania. No ja tu powrócę, będę się 

upierała o przedszkole w Krogulczy. Ogrzewamy, kupę pieniędzy, kupujemy węgiel w 

Krogulczy, gdzie jest ogrzewane jedno, dwa pomieszczenia, a druga połowa stoi. Panie 

Przewodniczący, pozwolę sobie dwa słowa. 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. 

Pani Ewelina Suligowska: Wejdę oczywiście w słowo, bo akurat ten temat. Ja wiem, że odbyło 

się zebranie wiejskie w Krogulczy. Rozmawiałam też z paroma mieszkańcami i jest problem taki, 

że mówi się ciągle, że ktoś tam blokuje, ktoś tam blokuje, że to przedszkole nie może być 

otworzone. A tutaj chodzi bardziej o jedną osobę, chodzi o zarząd OSP, a nie o mieszkańców. I 

tu właśnie też Radę w tym miejscu bardzo bym prosiła, że nie wiem, albo my zorganizujemy 

sobie spotkanie z mieszkańcami, bo ten problem Krogulczy zaczyna się robić taki, że to nie 

mieszkańcy blokują. Ale właśnie o to chodzi, że nie mieszkańcy to blokują i ta inwestycja nam 

też się oddala, oddala to przedszkole. A tak naprawdę moglibyśmy tam, wzięliśmy na 10 lat, te 

10 lat nam upływa. 

Pan Sylwester Różycki: Ale warunkiem inwestowania w ten obiekt było przedłożenie Radzie 

umowy na cały obiekt, tak? 

Pani Ewelina Suligowska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: Na cały obiekt. 

Pani Ewelina Suligowska: Na cały. 

Pan Sylwester Różycki: Ale nie ma takiego na cały obiekt. 

Pan Karol Białas: Przecież umowa jest podpisana między strażą a Gminą. 

Pani Ewelina Suligowska: Ale na cały budynek? 

Pan Karol Białas: Nie wiem czy na cały budynek [niezrozumiałe] 

Pani Ewelina Suligowska: Ja tu bym Pana Wójta prosiła i Radnych, żebyśmy to wszystko 

przeanalizowali jeszcze raz, słuchajcie, bo … 

Pani Maria Deja: Bo inna osoba jakaś tam blokuje. 

Pani Ewelina Suligowska: Bo mówi się o mieszkańcach, a mieszkańcy w drugą stronę mówią, że 

oni chcą tego przedszkola. [niezrozumiałe] 



Pan Sylwester Różycki: proszę bardzo, Pani Diana. 

Pani Diana Czubak: Najważniejsze, tak bym powiedziała, jest milion do zdobycia. Hurra! Tak, 

mamy czas, że tak powiem, do 15 października. Ja powiem tak, w skrócie, wejdę, że tak powiem, 

w buty strażaków i myślę, że to oni powinni to rozpropagować. Jest oczywiście akcja 

ogólnopolska, Bitwa o remizy. I Gmina z największą frekwencją, jeśli chodzi o wybory w 

powiecie, także no… 

Pan Henryk Nosowski: Mamy szanse. 

Pani Diana Czubak: Proponuję, że tak powiem… 

Pan Henryk Nosowski: Zmobilizować się. 

Pani Diana Czubak: … zmobilizować się. Jeśli straże dostaną milion, to myślę, że będziemy 

[niezrozumiałe] 

Pan Sylwester Różycki: Proszę bardzo. Szybko. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Ja mam takie pytanie, Pan Diano, dobrze usłyszałam, że już nie ma 

pieniędzy na odławianie psów? 

Pani Diana Czubak: Tak. Na te chwilę tak. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Panie Wójcie, co teraz będzie z tymi psami odłowionymi? 

Pan Mariusz Mirecki: Trzeba adoptować. 

Pan Henryk Nosowski: Kredyt będziemy brać Pani Marzeno. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Tak? To trzeba będzie sprawdzać czy psy dotrą do schroniska. 

Pan Henryk Nosowski: My nie mamy warunków na schronisko. 

Pani Marzena Jędrzejczyk: Ja nie mówię o schronisku, tylko punkt przetrzymań. 

Pan Henryk Nosowski: A co Pani mówić to, że mamy przetrzymać psy, to jak to Pani nazwie? 

No widzi Pani. 

Pan Wojciech Brodowski: Ja już nie wnioskuję o wyłapanie tych psów, Panie Wójcie. Wnioskuję 

o karabin. 

Pan Sylwester Różycki: Dobrze, Państwo Radni, czy są jakieś jeszcze zapytania? Proszę. 

Pani Ewelina Suligowska: Ja bym teraz chciała tylko tak miło na zakończenie swojej osoby, w 

imieniu Pana prezesa Koła Gospodyń Aniołków Floriana i całego Koła Gospodyń chciałam 

zaprosić na 7 października o godzinie 16:00 na Dzień Pieroga, który będzie organizowany na 

terenie Obiektu Sportowego GKS Oronka. Będzie tam degustacja pierogów, będzie zabawa 

taneczna, będzie również przeprowadzone będą tu jakieś zawody, turnieje z nagrodami. I w 

imieniu właśnie tutaj pozwoliłam sobie, że przekażę dla wszystkich informację. I zachęcam do 

udziału. 



Pan Sylwester Różycki: Panie Wójcie, mam jeszcze tylko takie pytanie, bo widzę, że tu 

mieszkańcy między sobą rozsyłają sobie obwieszczenie Sanepidu, że woda jest warunkowo 

dopuszczona do spożycia w miejscowości Łaziska, a na stronie nie widzę. 

Pani Marta Gruszczyńska: Jest na stronie. Osobiście wrzucałam na Facebook’a i na BIP 

wrzucałam. 

Pan Sylwester Różycki: Na stronę? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To? 

Pani Marta Gruszczyńska: Tak. 

Pan Sylwester Różycki: To przeleciałem. Dobrze jest, na stronie Gminy jest komunikat. Dobrze. 

 

11. Zamknięcie obrad. 

Przewodniczący Rady Gminy stwierdził, że porządek obrad sesji został wyczerpany. 

Podziękował wszystkim za udział w obradach i zamknął obrady LXXVII sesji Rady Gminy 

w Orońsku. 

 

Na tym protokół zakończono. 
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Pełne nagranie z LXXVII sesji dostępne pod adresem: http://www.bip.oronsko.pl/ w zakładce – „nagrania z sesji”. 

http://www.bip.oronsko.pl/









